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Blovice od Dubí, akademický malíř Josef Matějka, 1948, olej na plátně
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Vážení čtenáři, 

májové vydání Blovických novin 
nabízí na téměř padesáti stranách 
širokou škálu in-
formací o aktuál-
ním dění v našem 
městě. Společně 
nahlédneme do 
historie a také se 
dočteme o chys-
taných kulturních 
a společenských 
akcích. Asi se 
shodneme, že tyto pozvánky, spolu 
s možností zajít se občerstvit a po-
sedět do zahrádek místních restau-
rací, všichni vítáme.
Vážím si toho, že do Blovic přijeli 
uctít památku osvobození našeho 
regionu americkou armádou, hejt-
manka Ilona Mauritzová a primátor 
Plzně, Martin Baxa. Poděkování pat-
ří také řediteli Krajského vojenského 
velitelství Plzeň, panu plukovníkovi, 
Milanovi Sklenářovi.
Určitě vítanou zprávou je zprovozně-
ní testovacího místa v budově radni-
ce. V této věci sledujte informace na 
oficiálním webu města, kde se do-
zvíte o případném rozšíření provozní 
doby. Na deštivé počasí posledních 
dnů reaguje článek v rubrice Město 
a životní prostředí. K této problema-
tice se na stránkách Blovických no-
vin ještě vrátíme v konkrétních opat-
řeních. Čtenářsky atraktivní jsou 
vždy informace o činnosti policie. Za 
pravidelné příspěvky děkuji v tomto 
případě Policii ČR. 
Úvodní fotografie novin přináší 
vzpomínku na jednu z mnoha osob-
ností našeho města, akademického 
malíře Josefa Matějku. Hned za 
článkem o tomto umělci se dočtete 
o dalších hostincích a hospůdkách 
v letech minulých.
Přeji vám příjemné jarní a dny.

S úctou Bc. Robert Zelenka, 
starosta města

ÚVODNÍ SLOVO PIETNÍ AKT K VÝROČÍ OSVOBOZENÍ

V pátek 7. 5. 2021 se ve 12 hodin usku-
tečnil před radnicí malý pietní akt – uctě-
ní památky 76. výročí osvobození Blovic 
americkou armádou v roce 1945. Přivítali 
jsme v Blovicích paní hejtmanku PK Ilonu 
Mauritzovou a pana primátora města Plz-
ně Martina Baxu. Akce se odehrála z po-
chopitelných důvodů bez účasti veřejnosti. 

Doufáme, že v roce 2022 bude tradiční 
slavnost opět veřejná.
Jako symbolickou vzpomínku na padlé 
v obou světových válkách položili předsta-
vitelé města květiny i na dalších pietních 
místech v Blovicích, na Hradišti, v Komor-
ně, ve Vlčicích a ve Štítově.
Nikdy nezapomeneme!



3

ANTIGENNÍ TESTOVÁNÍ V BLOVICÍCH
Město Blovice zajistilo pravidelné antigenní testování na Covid 19, 
které provádí certifikované zdravotnické zařízení. Termín byl stano-
ven na každé úterý, v prostoru radnice, Masarykovo nám. 143 
v přízemí, v první kanceláři vpravo č. 3 na bývalém pracovišti 
odboru životního prostředí. Určený základní čas pro zaměst-
nance MěÚ je od 08.00 do 09.00 hod. Pro ostatní a veřejnost 
pak v čase 9.30–10.00 hod. a 16.00–17.30 hod. počínaje dnem 
18. května 2021.

PRÁCE V BEČVÁŘOVĚ ULICI A OKOLÍ
Informujeme občany o průběhu prací v Bečvářově ulici. V této chvíli 
je obnoven v celém rozsahu vodovodní řad včetně zřízení nových 
přípojek. První etapa pokládky elektrických kabelů ČEZu v nedale-
ké ulici Pod Rybníčkem byla rovněž dokončena. Společnost Gas-
Net, která obnovuje plynovodní potrubí v Bečvářově ulici, přerušila 
s platností od 27. dubna do 10. května provoz v Jirotově ulici. Ulice 
byla v dolním úseku i horním úseku slepá, pro usnadnění obsluhy 
byla však obousměrná. Práce na plynovodu pokračují nyní mezi 
ulicí Jirotova a Palackého. V nejbližší době bude probíhat pokládka 
zemních elektrických kabelů ČEZ, veřejného osvětlení a rozvodů 
společnosti CETIN. Uživatelé ulice se dočkají po dokončení po-
kládky celoplošné opravy asfaltové komunikace v ulici Bečvářova. 
Dokončení všech prací se předpokládá v srpnu 2021. Omlouváme 
se za dočasná omezení.

BYTOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ MĚSTA ZA PRVNÍ ČTVRTLETÍ
Přinášíme výsledek hospodaření za první kvartál roku 2021 v ob-
lasti bytového hospodářství města. Výnosy z nájemného byly 
1.388 tis. Kč a náklady 1.050 tis. Kč. Do hospodaření se promítá 
prominutí nájemného z nebytových prostor v provozovnách, které 
musí být zavřené kvůli opatření proti nemoci covid-19. Dále vyka-
zujeme vyšší výdaje na opravy než ve stejném období loňského 
roku.

VÝTAH BUDE
Město Blovice vyhlásilo ve spolupráci se spol. MAZEPPA s.r.o. ve-
řejnou zakázku na zhotovitele stavby „2021 – Bezbariéry – Blovice, 
Americká 88“. Jedná se o zřízení bezbariérového přístupu do objektu 
bytového domu na adrese Americká 88. Součástí akce je přístavba 
výtahu ve vnitrobloku v místě původní nefunkční nákladové zdviže, 
která bude demontována. Nezbytnou součástí projektu je bezbari-
érový přístup – rampa k nově budovanému výtahu. Akce by měla 
být financována z dotačního programu Ministerstva pro místní rozvoj 
„Bytové domy bez bariér“. Máme avizováno, že o dotace je zvýše-
ný zájem. Pokud bychom neuspěli se žádostí o dotační prostřed-
ky, jsme připraveni tuto investiční akci realizovat z rozpočtu města 
Blovice. Náklady odhadujeme podle projektové dokumentace, kte-
rou vytvořil Ing. Václav Sládek, na 2 miliony korun. Předpokládané 
zahájení prací je v červnu letošního roku, hotovo by mělo být do 
konce léta. Uživatelé domu a okolních nemovitostí budou průběžně 
informováni o aktuální situaci.

Zprávy z radnice
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ZAHÁJENÍ VÝSTAVBY KOMUNIKACE C1
V květnu 2021 byla zahájena investiční akce Státního pozemko-
vého úřadu ČR – výstavba nové komunikace ve Vlčicích. Zhotovi-
telem se stala na základě výsledku výběrového řízení společnost 
Silnice Klatovy a.s. Předpokládané dokončení akce je do listo-
padu letošního roku. Nová komunikace začíná v horní části Vlčic  
„U Šertlů“, v Nové Huti překlene Chocenický potok po novém mostě 
a vyústí na Poplužní ulici u křížku nad železničním přejezdem. Stav-
ba bude realizována především na pozemcích ve vlastnictví Města 
Blovice v k. ú. Hradiště u Blovic a v k. ú. Vlčice u Blovic vzniklých 
po komplexních pozemkových úpravách. Upozorňujeme, že v místě 
stavby se bude pohybovat těžká stavební mechanizace a bude ome-
zen průjezd po stávajících polních cestách.
Na mapě je vidět přehledná situace stavby a vpravo foto skrývky 
ornice u Poplužní ulice.

DAR OD SENÁTORA CHALOUPKA
V pondělí 19. dubna 2021 jsme obdrželi od senátora za náš obvod 
Václava Chaloupka (STAN-OPAT) nečekaný dar. Jedná se o tisíc 
respirátorů třídy FFP2 vyrobených v ČR na tchajwanských linkách. 
Respirátory jsou určeny zejména pro potřeby Městského úřadu, 
naše příspěvkové školské organizace, dále pak sociálně slabým, 
zejména seniorům, dále pro účely Pečovatelské služby v Blovicích 
apod. Velmi děkujeme.

MĚSTSKÉ LESY V PRVNÍM ČTVRTLETÍ 2021
Ke konci března 2021 byly příjmy v lesním hospodářství města Blo-
vice 353 tis. Kč a výdaje 315 tis. Kč. Celkové náklady za stejné 
období byly v lesích ve výši 304 tis. Kč při výnosech 154 tis. Kč. 
Vhledem ke zhoršeným klimatickým podmínkám se nákladná sa-
dební činnost přesouvá do druhého kvartálu. Za celý rok 2021 oče-
káváme příjmy ve výši 1,5 mil. Kč a výdaje 2,4 mil. Kč.
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JEDNÁNÍ RADY MĚSTA BLOVICE 
Přinášíme výtah nejdůležitějších věcí z jednání Rady města Blovice 
za první čtyři měsíce roku 2021. Během šesti jednání bylo projedná-
no 199 bodů usnesení.

RM 01/21 ze dne 18. 1. 2021
Rada města schválila cenovou nabídku Ing. Václava Hucla na vy-
hotovení projektové dokumentace na další etapu výstavby technic-
ké a dopravní infrastruktury v lokalitě za valem za cenu 345.818 Kč 
bez DPH. Byl schválen dodatek č. 2 ke smlouvě se spol. AVE 
CZ odpadové hospodářství s.r.o. spočívající ve změně počtu vy-
vážených nádob od února 2021. Společnost Garaventa Lift s.r.o. 
provede v budově DPS Vlčice připojení nouzového komunikátoru 
k výtahové plošině za 16.700 Kč bez DPH. Rada schválila promi-
nutí nájemného od ledna 2021 u nebytových prostor města nuceně 
uzavřených po dobu opatření proti šíření koronaviru. Nezbytnou 
součástí usnesení bylo několik majetkoprávních bodů, zejména 
schválení záměru směny pozemků v ulici Řadová. Jedná se o to, 
že pozemky pod chodníkem nabyde město Blovice a soukromí uži-
vatelé nabydou pozemky města.

RM 02/21 ze dne 1. 2. 2021
Rada města schválila vyhlášení konkurzního řízení na obsazení 
vedoucího pracovního místa ředitelky/ředitele Základní školy Blo-
vice a Mateřské školy Blovice. RM souhlasí s konáním Revival Ra-
llye Úslava ve dnech 23. až 24. 4. 2021 (pokud to epidemická situ-
ace dovolí). RM schválila přidělení bytu č. 3 v budově DPS Vlčice.
Rada schválila cenovou nabídku společnosti PROSTROM Bohe-
mia s.r.o. na rizikové kácení a řez stromů v lokalitě Cecima za cenu 
30.678 Kč bez DPH, dále pak cenovou nabídku na zpracování tech-
nické studie dopravního řešení v ulici Husova u nově projektované 
ZUŠ od společnosti Boula IPK s.r.o. za cenu 193.800 Kč bez DPH.

RM 03/21 ze dne 22. 2. 2021
Rada schválila cenovou nabídku spol. AZS 98, s.r.o. na provedení 
projektové dokumentace na demolici bývalé cihelny a provedení 
terénních úprav přilehlého území za cenu 154.400 Kč bez DPH. 
V souvislosti s cihelnou byly schváleny cenové nabídky Jose-
fa Čipery a spol. StromeCheck ARBO s.r.o. na mýcení náletů ve 
vyznačených prostorách. Firma LMSTAV.CZ provede na základě 
rozhodnutí RM rekonstrukci kanalizace u budovy Americká 55 za 
cenu 78.460 Kč, sanaci sklepních prostor Americká 52 za cenu 
203.600 Kč (částky bez DPH). Rada města schválila přidělení bytu 
č. 13 v DPS Blovice a bytu č.23 v DPS Vlčice. Bylo schváleno podá-
ní žádosti o dotaci MMR a realizace akce na bezbariérový přístup 
do budovy Americká 88 (přístavba výtahu), dle PD Ing. Václava 
Sládka. Rada schválila uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskyt-
nutí dotace na individuální zásobování vodou se dvěma žadateli.

RM 04/21  ze dne 15. 3. 2021
Rada města Blovice schválila termín jednání konkurzu a jmeno-
vání konkurzní komise pro posuzování uchazečů o jmenování na 
vedoucí pracovní místo ředitele/ředitelky Základní školy Blovice 
a Mateřské školy Blovice. RM projednala kritéria pro přijetí dětí do 
Mateřské školy Blovice pro školní rok 2021/2022. Bylo schváleno 
podání žádosti o poskytnutí dotace na vybudování 3 tůní v pro-
storu bývalé cihelny na Plzeňský kraj. RM schválila záměr změny 
resp. rozšíření stanovišť pro sběr a svoz separovaného odpadu od 
dubna 2021 ve znění dodatku č. 3 ke smlouvě se spol. AVE CZ od-
padové hospodářství s.r.o. Bylo schváleno provádění nákupů elek-
třiny a plynu pro město Blovice a příspěvkové organizace města 
Blovice se zapojením TJ SOKOL Blovice na komoditní burze spo-
lečnosti PECE, a. s., pro období od 1. 1. 2022 za cenu 22.200 Kč 
bez DPH. Na základě výsledku poptávkového řízení na akci „Blo-
vice, Pod Rybníčkem, Bečvářova – obnova vodovodu, II. etapa“ 
bude provádět tyto práce společnost BP STAVBY CZ s.r.o. za cenu 
cenou 3.028.591 Kč bez DPH. Byla schválena cenová nabídka fir-
my František Topinka na výkon technického dozoru na zmíněnou 
akci za cenu 47.000 Kč bez DPH. 
Bylo schváleno přidělení bytu č. 12 v DPS Vlčice, dále bytu č. 6 
a 32 v DPS Blovice s platností od 1. 4. 2021. Dále byly schváleny 

dodatky k nájemním smlouvám u třech nebytových prostor na poli-
klinice (úprava nájemného).
Rada schválila individuální úklidovou akci pro občany „Uklizené Blo-
vice“ od 22. 3. 2021 do 5. 4. 2021. RM vyhověla žádosti Storgé, z. s. 
o účelovou finanční dotaci v celkové výši 10.000 Kč.

RM 05/21 ze dne 9. 4. 2021
Rada schválila cenovou nabídku firmy ADESTIK, s.r.o. na podání 
žádosti o dotaci včetně související inženýrské činnosti na akci „Mo-
dernizace objektu sálu – Lidový dům Blovice“ za cenu 45.300 Kč. 
Spol. Boula IPK s.r.o. provede na základě schválení zpracování 
PD na opravu povrchu cyklotrasy č.31 Blovice-Kamensko za cenu 
70.000 Kč bez DPH. Schváleno bylo přidělení bytu č. 3 v DPS 
Blovice. Kladně bylo projednáno uzavření veřejnoprávní smlouvy 
o poskytnutí dotace z programu na podporu individuálního záso-
bování vodou ve městě Blovice a v jeho místních částech mezi 
městem Blovice a dvěma žadateli. Rada schválila uzavření doho-
dy o převzetí technické infrastruktury mezi městem Blovice a paní 
Ivana Baumruková, kdy zmíněná technická infrastruktura bude vy-
budována v rámci plánované stavby s názvem Obytná zóna „U Ce-
cimy“. Byl schválen rovněž Program podpory spolků a neziskových 
organizací na rok 2021.

RM 06/21 ze dne 28. 4. 2021
Rada schválila přijetí účelové finanční dotace do rozpočtu města 
Blovice od Plzeňského kraje, na projekt „VI. etapa rozvoje optické 
sítě města Blovice vč. zajištění nepřetržitého zdroje napájení“, ve 
výši 433.500 Kč. Bylo schváleno podání žádosti o investiční dotaci 
v rámci výzvy Ministerstva vnitra na pořízení nového dopravního 
automobilu a nové cisternové automobilové stříkačky CAS pro  
JSDHO Blovice. Rada kladně projednala cenovou nabídku fir-
my ARCH consulting s. r. o., na zpracování analýzy odpadového 
hospodářství za cenu 115.000 Kč bez DPH. Rada města schvá-
lila cenovou nabídku firmy MAZEPPA s.r.o. na administraci veřej-
né zakázky na přístavbu výtahu k objektu Americká 88, za cenu 
15.000 Kč bez DPH. Byla rovněž schválena cenová nabídka spol. 
BLUEPEOPLE s.r.o. na instalaci kamer v Tyršově ulici v Blovicích 
před hasičskou zbrojnicí, za cenu 49.286 Kč bez DPH.

Ing. Michal Hodek, 
místostarosta města Blovice
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V minulém týdnu se zúročila několikaměsíční práce policistů 
z „TOXI týmu Plzeň-venkov“, při které se podařilo odhalit 3 in-door 
pěstírny na území Plzeňského kraje.
V pátek 16. dubna letošního roku v brzkých ranních hodinách pro-
běhla současně na dvou místech najednou, v jedné obci na jižním 
Plzeňsku a v Plzni, policejní akce s krycím názvem „Ogrodnik“, na 
které spolupracovalo více jak 40 policistů včetně dvou týmů zá-
sahové jednotky. Akce byla zaměřena k odhalení in-door pěstíren 
konopí a policisté při ní zadrželi dva muže ve věku 30 let a 45 let.
Třicetiletý muž byl zadržen v objektu na jižním Plzeňsku, kde 
při domovní prohlídce a prohlídce jiných prostor a pozemků byly 
nalezeny 2 aktivní pěstírny. První z nich se nacházela ve sklepě 
domu přístupná z přístavku domu a druhá v obytném přízemí. Obě 
pěstírny byly důmyslně ukryty. „Toxi tým Plzeň-venkov“ zajistil cel-
kem 359 kusů živých rostlin rodu konopí, kdy se jednalo o speci-

álně vyšlechtěnou odrůdu s vysokým obsahem účinné látky THC 
a rostliny se nacházely ve stádiu těsně před sklizní. Technické 
vybavení pěstírny bylo na profesionální úrovni a převyšovalo hod-
notu přes 350 tisíc korun (jednalo se o vzduchotechniku, elektro-
instalace, odvětrávání, aj.). 
Do objektu v Plzni policisté dorazili těsně po sklizni konopí. Dobře 
ukrytá a plně vybavená in-door pěstírna se nacházela ve sklepě 
domu. V době příchodu policistů nebyla aktivní, ale v domě zajistili 
sušinu rostliny konopí o hmotnosti několika kilogramů. Veškerý 
zajištěný rostlinný materiál bude podroben znaleckému zkoumání. 
I tady policisté zajistili kompletní technické vybavení pěstírny.
Třicetiletý cizinec si z rukou policejního komisaře převzal usnese-
ní o zahájení trestního stíhání ze spáchání přečinu Nedovolená 
výroba a jiné nakládání s omamnými a psychotropními látkami 
a s jedy. Po výsledcích znaleckého zkoumání zajištěného konopí 

SKLIZEŇ KONOPÍ PŘIŠLA DŘÍVE 

Informace Policie ČR

Městský úřad Blovice informuje
NABÍDKA SOCIÁLNÍCH SLUŽEB PRO 
OSOBY SE SLUCHOVÝM POSTIŽENÍM 
NA BLOVICKU
Organizace Tichý svět poskytuje na Blovic-
ku sociální služby osobám se sluchovým 
postižením. Služby jsou ZDARMA a jsou ur-
čené pro kohokoliv s jakýmkoliv sluchovým 
hendikepem. Nabídka služeb se tak týká jak 
osob neslyšících či nedoslýchavých, které 
využívají ke komunikaci český znakový ja-
zyk, tak i osob které o sluch třeba postupně 
přicházejí, tedy např. seniorů.
Rozsah nabízených služeb je široký. Zájem-
ci si mohou objednat fyzického tlumočníka, 
který za nimi dorazí kamkoliv na Blovicku, 
nebo se mohou s pracovníky Tichého svě-
ta poradit ohledně možností zajištění kom-
penzačních pomůcek či různých příspěvků. 
Zároveň mohou získat podporu třeba při vy-
řizování záležitostí na úřadech, při procesu 
vyhledávání práce apod. 
Všechny služby jsou poskytovány pracovní-
ky, kteří ovládají český znakový jazyk a jsou 
tak schopni adaptovat se na komunikační 
potřeby klienta a komunikovat s ním bez 
bariér.
Kdokoliv bude mít zájem o využití služeb, 
může kontaktovat vedoucího plzeňské po-
bočky Tichého světa Dominika Dolejše na 
tel. čísle 607 086 461 nebo na emailové ad-
rese dominik.dolejs@tichysvet.cz.

Více informací naleznete na webových 
stránkách www.tichysvet.cz.
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SPÁLENÉ POŘÍČÍ

Skvělá práce policistů z Územního odboru Plzeň-venkov vedla 
k objasnění vloupání do několika objektů, která se stala na jižním 
Plzeňsku. 
V průběhu měsíce dubna, vždy v nočních hodinách, došlo ke čty-
řem případům, které byly kvalifikovány jako přečin krádeže. Po-
slední případ přivedl kriminalisty na stopu, která vedla ke dvěma 
mužům – bratrům, kteří se následně doznali i k níže uvedeným 
krádežím. Bratři pocházející z Příbramska se do obcí, kde kradli, 
nechávali vždy odvézt taxi službou. Řidiče taxi poprosili o vyčká-
ní na místě pod smyšlenou záminkou. Nic netušící taxikáři poté 
bratry i s lupem odvezli zpět do místa jejich bydliště.
Během noci z 8. dubna na 9. dubna v obci Spálené Poříčí došlo 
po použití násilí k vloupání do rodinného domu, kdy pachatelé 
vnikli pouze do jeho chodby, z které nic neodcizili. Dále se zloději 
dostali do přilehlé kolny, odkud vzali brusku, ruční listovou pilu, 
elektrickou přímočarou pilu, elektrickou pásovou pilu, ruční elek-
trický hoblík, elektrické míchadlo na stavební lepidlo a několik 
kusů vykrajovacích korunek na obklady. Všechny odcizené věci 

byly značkové, poškozený vyčíslil jejich hodnotu na 17 tisíc korun.
K dalšímu vloupání došlo dne 24. dubna během brzkých ranních 
hodin v nedaleké menší obci u Spáleného Poříčí. Tam pachatelé 
vnikli do garáže a odcizili dvě horská kola. Svým jednáním způ-
sobili majiteli škodu 22 tisíc korun.
Ráno 26. dubna oznámil majitel rodinného domu ze Spáleného 
Poříčí vloupání, kdy se pachatelé během noci dostali přes vstup-
ní dveře do chodby domu. Zde odcizili čtyři pánská horská kola 
v hodnotě téměř 70 tisíc korun.
Další skutek se stal následující noc, kdy se pachatelé vloupali do 
garáže ve Spáleném Poříčí. Odtud si odnesli ruční vrtačku, úhlo-
vou brusku, aku vrtačku s nabíječkou, motorovou pilu a přímoča-
rou pilu. Poškozený muž přišel o nářadí v hodnotě 40 tisíc korun.
Díky kvalitní práci policistů, zejména pak kriminalistických tech-
niků, kteří na místech činů provedli profesionální ohledání, se 
povedlo pachatele ustanovit. Policejní komisař mohl proto zahájit 
trestní stíhání obou bratrů ve věku 30 a 32 let a obvinit je ze 
spáchání pokračujícího přečinu krádeže a přečinu porušování 
domovní svobody ve formě spolupachatelství. 

by mohla být právní kvalifikace zpřísněna. V souvislosti s uvede-
nou trestnou činností podal policejní komisař státnímu zástupci 
podnět k podání návrhu na vzetí obviněného do vazby, čemuž 
soud vyhověl.
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Ze starých kronik...
PAMÁTNIK OCHRANNÉHO MĚSTA BLOWIC 1839 ROKU

Pokračování přepisu od str. 30

Prokop hrabě Kolovrat dokonal život svůj ve 
věku 57 let, zanechav za podíl Hradiště své-
mu synu Josefu Marii roz. 1746
Druhý syn Prokopův, Jan Nep. Karel, zemřel 
r. 1816 jako polní vůdce, a třetí, Alois Josef 
roz. 1759 zemřel 28 března 1833 jako Praž-
ský arcibiskup.
Po smrti hraběte Prokopa nacházíme pan-
ství Hradištské ve velmi bídném stavu, a to 
vinou pána samého i vinou jeho úředníků.
Zásoby skorem žádné, stavení na spad-
nutí a i v sutinách, dobytka pořídku, pole 
zanedbaná, neosetá i ladem ležící a dluhů 
nakupeno takové množství, že panství pod 
sekvostra přišlo a do prodeje, kteréžto pan-
ství syn Prokopův, Josef Maria hrabě z Ko-
lovrat v exekuční dražbě znovu koupil. Jak 
to na panství vypadalo, dovídáme se z od-
hadu po smrti hraběte Prokopa vykonaném. 
(r. 1775.)
Zámek Hradišťský velmi chatrný odhadnut 
na 1 000 zl. a nábytek v něm na 896 zl. 5 
kr. Zahrady mají ceny 1 760 zl. špýchary 
1 450 zl. pivovár 800 zl.
Dvory Hradišťský, z kamene a šindelem 
i došky kryt, páčí se na 100 zl. Vildštýn, 
podobnou krytinu mající, bez ceny se uvá-
dí, Ždírec 100 zl. Smedrov 80 zl. Oujezd, 
Struhaře a Habří bez ceny, Domyslice 60 zl. 
Ráje, zcela dřevěný a z polovice slamou kry-
tý a z polovic nekrytý bez ceny.
Výslovně pak podotýká se, že na panství 
je mnoho panských a neobydlených statků 
i chalup.

Hrabě Josef Maria Kolovrat zaplatil otcov-
ské dluhy, zlepšil hospodářství učiniv je 
opět výnosným, provedl nákladné stavby 
při dvorech, Hradišťský zámek obnoven r. 
1775, 1779 stavěl Vildštýnskou a Ždíreckou 
stodolu, r. 1810 dvůr Ždírec, 1812 stodoly na 
Hradišti, 1823 oprava Vildštýnského zámku, 
a zvelebil znamenitě les, neb kol roku 1780 
tu byla taková nouze o dříví stavební, že pro 
panstvo musilo se kupovati.
Svým poddaným a služebníkům byl dobrým 
pánem a všemožně jim polehčiti hleděl.
Na jeho rozkaz nařizuje dne 13 srpna 1788 
direktor Jäger o justiciár Mauer, by Blovičtí 
ještě stávající šibenici a pranýř zrušili.

Jediný syn hraběte Josefa Marie a jeho 
manželky Valburgy, rozené hraběnky Morcí-
nové z Merklína, byl Jan Karel hrabě Kolo-
vrat Krakovský (nar. 12 září 1795) který zů-
stal svobodný a vládl na Březnici a Hradišti 
od r. 1824.
Po svém dědu, Petru Vítovi hraběti z Morcí-
nů a matce Valburce sdědil r. 1815 Merklín 
se statky Ptenínem a Ježovy.
R. 1861 připojil k těmto allodiálním statkům, 
po vymření Linie Kolovratů Liebštejnských, 
fideikomisní panství Velké Dvory, Košátky, 
Rychnov a Černíkovice.

roku 1853 zařídil v zámku na Hradišti skvost-
nou kapli sv. Ondřeje a založil 10 května 
1860 nadaci pro kaplana zámeckého.
R. 1833 vystavěl hrobku v Blovicích, 
1833 - 34 Vildštýnský dvůr a zrušil od 1 led-
na 1848 vinopalnu.
Za něho připadlo dne 30 ledna 1833 panství 
Hradišťské s městem Blovicemi jež posavad 
patřilo do kraje Klatovského, ke kraji Plzeň-
skému.
Jako jinoch 21 letý skončil na Pražském 
Karolině práva a počal u českého řízení  
zemského úřadovati a brzy za guberniální-
ho radu postoupil, v kteréž hodnosti setrval 
až do smrti otce svého dne 10 června 1824 
zesnulého, načež se ve správu zděděných 
statků uvázal.
Roku 1836 udělen mu pro zásluhy vlaste-
necké řád Leopoldův, roku 1858 řád Kristův 
a po válce r. 1866, kdy zámek svůj v Rych-
nově pro rakouské raněné zaříditi dal na ne-
mocnici, vyznamenán hodností tajného rady 
a titulem Exelence.
Podpisoval se důsledně česky „Hanuš 
z Kolovrat“ podporoval veškeré vlastenecké 
podniky české, hlavně Českou Matici, jejíž 
byl kuratorem, byl jednatelem Národního 
Musea, on byl jediným ze staré historické 
šlechty, české mezi oněmi, kteří dne 1 květ-
na 1848 „Slovanský sjezd“ do Prahy vypsali.
Byl členem Národního Výboru, a Slovanské 
lípy Pražské. Výboru pro vystavění Národní-
ho divadla českého v Praze, povolil příspě-
vek 4 000 zl. stř, byl zakladatelem banky 
„Slavie“ a Svatoboru.
Byl to šlechtic ryzí, pevné povahy, a české-
mu národu vždy věren, a sdílel s národem 
svým vždy všechny radosti i strasti upřímně.
Závětí svou ustanovil za universálního dědi-
ce svých vlastních statků Březnice, Hradiště, 
Merklína, domu naproti Kavárně Myslíkově 
na Novém Městě Pražském, a hotového 
kapitálu 1 milionu zlatých synovce svého hr. 
Eduarda Palffyho z Erdödu ve prospěch bu-
doucího syna Jan Nep. teprve 10 října 1872 
narozeného, zavázav jej, aby vždy s historic-
kou šlechtou Království Českého věrně krá-
čel a jednal, predikátu „svob. pána z Újezda“ 
přijal, znaku Újezdského ku svému připojil, 
a všech spolků a ústavů vlasteneckých a ná-
rodních členem se stal a zůstal, jichž sám 
hrabě Kolovrat až do své smrti členem byl.
Pro chudé příbuzné z rodu Kolovratů - Kra-
kovských založil nadaci 100.000 zl touže 
závětí s ustanovením, že po jejich vymře-
ní jedině potomci historické šlechty české 
z doby před bitvou bělohorskou nadace té 
užívati mají.
Na své služebnictvo a úřednictvo pamatoval 
závětí svou dosti štědře, ale zapomenul na 
jejich sirotky.
Hádankou dosud nerozluštitelnou jest, ale 
tajemstvím to na věky jistě nezůstane, proč 
hrabě Hanuš Kolovrat který za svého života 
tolik šlechetného vlastenectví při každé pří-
ležitosti vždy obětavým způsobem vrozené 

mu lásky k Bohu, lidu a vlasti osvědčoval, na 
všechny církevní lidumilné a národní ústavy 
v závěti své úplně a zcela zapomenul obmy-
sliv jedině Matici českou legátem 1 000 zl.
Tolik jest jisto, že hrabě nemíval moudrých 
rádců kolem sebe, když měnil před smr-
tí svou závěť § 2 z roku 1863 a dodatkem 
z 25 dubna 1872 následující ustanovení 
pořídil:
Přesvědčil jsem se v posledním čase 
v Blovicích o tolika důkazech nevážnosti 
proti mým v Blovické hrobce odpočívajícím 
předkům a příbuzným ještě nesetlelým, při 
jejichž převážení kromě několika set dětí ni-
kdo z tak zvané inteligence a měšťanstva se 
neukázal, že se vidím nucena, aby podobný 
osud i mne nestihl, změniti § 2 své závěti 
v ten smysl, aby moje tělesná schránka při 
Rychnovském kostele nejsvětější Trojice na 
věčné časy uložena byla.

Poslední Kolovrat navštívil Řím, Jerusalem, 
Neapol, Vesuv, kde utrpěl ztrátu pravého oka 
jiskrou z krateru, a po celý život nosil černou 
pásku přes ztracené oko.
Byl členem řádu Maltezanského a zemřel 
svoboden dne 26 června 1872 v majorátním 
domě v Praze.
Velkodušným jednáním bylo, roku 1850 
a 1851 při vyvazování gruntů svých bývalých 
poddaných.
160 povinnovaným na statku Merklínském 
odpustil docela onu třetinu ustanovené ná-
hrady, již sami zapraviti  měli.
Totéž odpustil 49 poddaným na statku Hra-
dišťském a povinnou náhradu i s úroky od 
roku 1848 měšťanů Březnických daroval 
ústavu chudých v Březnici.
Statky svěřenské připadly po smrti hraběte 
dvěma s ním spřízněným liniím z rodu Ko-
lovratů - Krakovských, z nichž hr. Jindřich 
jest držitelem paláce na Příkopech v Praze 
a statků Hrubé Dvory a Košátky, hr. Bohuš 
Kolovrat - Krakovský držitelem panství Rych-
nova nad Kněžnou a Černíkovic, oba šlechti-
cové národu oddaní a vlasti věrní.

Panství Hradiště, jenž co dědictví postoupe-
no bylo roku 1829 mělo ceny 207.137 zl. 20 
kr. a mělo plochy 2 400 ha, z toho připadalo 
na ornou půdu 1 382 ha a na lesy 1 018 ha. 
Výměra rybníků činila 13 ha.

Hanušem z Kolovrat vymřel rod Kolovratů, 
svobodných pánů z Újezda.
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*Zaniklá řemesla v Blovicích 1860 – 1870:
tkalci, čepičkáři, mydláři, kožešníci, hrnčíři, 
voskáři, koželuzi, jircháři, salnytrníci.
Řemesla tato, která po celá staletí zkvétala 
a byla základem majetku v obcích, zanikla 
jako celá řada jiných řemesel, ustoupila to-
vární výrobě, zmizelo přísloví: „Řemeslo má 
zlaté dno“, zmizely výrobky trvalé, dobré ja-
kosti, zmizely cechy řemeslné, ustoupilo vše 
moderní době, zmizeli řemeslníci a synové 
mistrů, kteří chodili do světa na zkušenou 
(vandr) dnes po cestách a silnicích potulují 
se jen lidé, práce se štítící, řemesla dosud 
zbývající ustupují stále tovární výrobě a jen 
pohádkou zůstane potomstvu, že kdysi něja-
ké řemesla také existovaly.* 1

V roku 1848 – 1850 byl purkmistrem v Blo-
vicích Josef Ill z čp. 83, po něm následoval 
do roku 1865 Frant. Vinter z čp. 79, do roku 
1871 byl purkmistrem Dr. Novák z čp. 149, 
do roku 1880 František Háček z čp. 5. Jako 
patrimonální úředník byl justiciár Jiříček.

Obecní zástupitelstvo z roku 1880.

Václav Ebenstreit, purkmistr, I radní Václav 
Suk, II radní Josef Karlík.
Členové obec. zást: Karel Fiala, Josef Špa-
ček, Jan Bruner, Jan Budilovský, Bedřich 
Veiskopf, Dr. Štěpán Pučálka, Kašpar Kur-
sa, Karel Homan, Ant. Straka, Marek Lede-
rer, Frant. Klement, Ant. Pužman, Jan Krato-
chvíle, Konstantin Fiala, za hraběte Palffyho 
náhradník: Matěj Velhartický.

z roku 1884.

V. Ebenstreit, purkmistr, Josef Karlík I radní, 
Karel Homan, II radní, Frant. Háček III radní.

Členové ob. zást.
Josef Brandl, Karel Háček, Frant. Klement, 
Marek Lederer, Kašpar Kursa, Dr. Št. Pu-
čálka, Ant. Pužman, Jan Roleček, Josef 
Špaček, Matěj Špaček, Josef Straka, Václav 
Suk, Bedřich Veiskopf, Jan Zacharda, Jan 
Grosz, Hermann Radnitzer, Jan Skořepa.

Jak z předchozího vidno, neměla samosprá-
va tolik moci za vlády patrimonálních úřadů, 
a byla vždy pod dozorem úředníka, jmeno-
vaného justiciára Jiříčka, který pozdější do-
bou, po zrušení patrimonálních úřadů, stal 
se soudcem v Blovicích.

Roku 1887 jeví se správa obce následovně:

Josef Karlík, purkmistr, Karel Homan, radní, 
Karel Háček, radní, Václav Suk, radní.
Výbor: Josef Brandl, Václav Ebenstreit, 
František Háček, Jan Kratochvíle, Kašpar 
Kursa, Marek Lederer, Karel Příkosický, Dr. 
Štěpán Pučálka, Jan Roleček, Jan Skoře-
pa, Josef Špaček, Matěj Špaček, Bedřich 
Weiskopf, Jan Zacharda.

Okresní zastupitelstvo:
P.J.V. Tangl, farář ve Chválenicích, okr. sta-
rosta.

Členové okresního výboru:
Karel Homan, městský radní, Josef. F. Kar-
lík, purkmistr města Blovic, Václav Krňoul, 
starosta obce Nezvěstic; František Liška, 
rolník z Mytova; Matěj Novák starosta obce 
Netonic; Jan Žák, ředitel velkostatku Hradi-
ště.

Členové okr. zastupitelstva:
Jan Bečvář, starosta obce Hradiště, Josef 
Brejcha, purkmistr města Rokycan, Václav 
Ebenstreit, notář v Blovicích, Vavřinec Hou-
dek, starosta z Kotousova, Václav Houška, 
rolník z Vohřeled, Vojtěch Hrubý, rolník ze 
Střižovic, Jan Krňoul starosta z Louňavy, 
August Kyovský, ředitel velkost. Spál. Po-
říčí, Lukas Vojtěch, vrchní správce z Koce-
nic, Václav Mastný, měšťan ze Spál. Poříčí, 
Matěj Matas, rolník z Čížkova, Frant. Němec 
rolník v Žákavé, František Nolč, rolník v Šťa-
hlavicích, Ferdinand Pavlík, správce v Seči, 
Jan Rous, rolník v Domyslicích, Alois Vag-
ner, lesmistr ve Spál. Poříčí, Josef Váňa, 
rolník v Lipnici.

Duchovenstvo:
Jan Kratochvíle, děkan a vikář, Jan Dušek, 
farář, Jan Soldát, zámecký kaplan na Hra-
dišti.

Úřednictvo okr. soudu:
Jan Gross, soudce, Vavřinec Váchal, příru-
čí, František Vagenknecht, listovní, Antonín 
Holeka, kancelista.

Úřednictvo berního úřadu:
František Faktor, berní, František Volf, kon-
trolor, Otakar Sýkora, příručí, Josef Bystřic-
ký, praktikant.

Úřednictvo st. dráhy:
Tomáš Kudláček, přednosta, Vilém Czis-
chka úředník.

Učitelstvo:
Kašpar Kursa, říd. učitel, František Raušar, 
učitel, Antonín Hatina, učitel, Jan Krs, učitel, 
Augusta Rozsypalová, učitelka, Bedřiška 
Rádlova, učitelka.

Úřednictvo velkostatku Hradiště:
Jan Žák, ředitel panství, František Jserle, 
důchodní, Karel Opolecký správce, Jan 
Mašata, správce, Jindřich Kadrnožka, les-
ní správce, Karel Laitl, lesní, Josef Pitzker, 
příručí.

Obecní zastupitelstvo:
od roku 1888 – 1891
Josef Karlík, purkmistr, Radní: Karel Homan, 
Karel Háček, Frant. Šafařík.

Členové ob. výboru:
Jan Kratochvíle, Karel Budilovský, Kašpar 
Kursa, Marek Lederer, Jan Skořepa, Frant. 
Špaček, Josef Špaček, Matěj Špaček. Aû-
gustin Toula, Bedřich Veiskopf, Jan Zachar-
da, Frant. Háček, Václav Ebenstreit, Eduard 
hrabě Palffy, Josef Háček.

od r. 1891 – 1892
Po resignaci purkmistra Josefa Karlíka na-
stupuje co purkmistr Karel Homan.
Radní: Karel Háček, Frant. Šafařík.
Členové ob. výboru zůstávají a sbor doplňu-
je: Aûgustin Klement.
Náhradníci: Karel Příkosický, Václav Škar-
da, Antonín Pužman.

roku 1892

Zvolen purkmistrem Frant. Šafářík.
Radní: Jan Zacharda, Karel Háček, Dr. Ště-
pán Pučálka, Jan Skořepa.

Členové ob. výboru:
Aûg. Toula, Josef Háček, Josef Bukovský, 
Jan Šubrt, Jan Pužman, Václav Kvídera, 
Karel Homan, Josef Svach, Karel Háček, 
Dr. Frant. Metelka, Karel Špaček, Dr. Šť. Pu-
čálka, Jan Kratochvíle Josef Karlík, Kašpar 
Kursa.

od roku 1892 – 1894
Purkmistr: Dr. Frant. Metelka.
Radní: Jan Zacharda, Dr. Šť. Pučálka, Jan 
Skořepa.
Členové ob. výboru zůstávají beze změny.
Jest pozoruhodno, že židé, dosud za-
stoupeni, nepřichází v těchto obdobích, 
1892 – 1895 ve výboru co volení zástupci.

v roku 1894 resignuje purkmistr Dr. Frant. 
Metelka.

od roku 1895 – 1897
Purkmistr: Viktor Kříž
Radní: Josef Karlík, Josef Bukovský, Karel 
Homan, Josef Šplíchal, Jan Šubrt.
Členové ob. výboru:
Jan Kratochvíle, Josef Bečvář, Karel Budi-
lovský, Karel Diesl, Jan Dušek, Kašpar Kur-
sa, Marek Lederer, Josef Mráz, Karel Špa-
ček, Bedřich Veiskopf, Karel Velhartický, za 
hraběte Palffyho Jan Klement. 
Jan Kratochvíle zemřel 1898.

Od roku 1898 – 1901
Purkmistr: Emanuel Bezděka.
Radní: Václav Kříž, Karel Háček, Jan Skoře-
pa, Josef Šplíchal, Dr. Josef Březina.
Členové ob. výboru:
Karel Budilovský, Josef Bukovský, Jan Du-
šek, Josef Karlík, Karel Klement, Marek Le-
derer, Dr. Šť. Pučálka, Frant. Raušar, Josef 
Špaček, Karel Špaček, Bedřich Veiskopf, 
Karel Velhartický.

od roku 1901 – 1904
Purkmistr: Dr. Josef Březina.
Radní: Karel Háček, Jan Skořepa, Josef 
Bukovský, Josef Šplíchal.
Členové ob. výboru zůstávají jako noví čle-
nové nastupují: Václav Kubík a Karel Ho-
man.

od roku 1904 – 1907
Zůstává správa nezměněna, pouze do rady 
zvolen Karel Klement, do výboru nastupují: 
Frant. Brandl, Josef Škarda. v roku 1906 
Jan Klement, za zemřelého Jana Duška.
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Foto str. 41 – odhalení pamětní desky Opprovi de Blowitz

od roku 1908 – 1911
Správa obce nezměněna, pouze nastupují 
do výboru: Jan Soldát, Karel Stuchl, který r. 
1909 zemřel a nastupuje Václav Vlach.

od roku 1911 – 1914
Purkmistr: Dr. Josef Březina.
Radní: Jan Skořepa, Karel Klement, Jan 
Klement, Josef Šplíchal, Frant. Záhořík, 
Václav Úbl.
Členové ob. výboru:
Jan Soldát, Marek Lederer, Josef Rejha, Ka-
rel Špaček, Karel Budilovský, Václav Kubík, 
Jan Háček, Josef Nesnídal, Ant. Suk, Rud. 
Homan, Bohumil Háček, Frant. Raušar, 
Aûgustin Klement, Bedřich Veiskopf, Josef 
Karlík, Karel Hrabačka.
Jako I náhradník: Viktor Beneš.

od roku 1914 – 1917
Purkmistr: Dr. Josef Březina.
Radní: Karel Klement, Josef Šplíchal, Jan Kle-
ment, Václav Úbl, Rudolf Homan, Ant. Beran.
Členové ob. výboru:
Jan Bečvář, Viktor Beneš, Karel Budilovský, 
Jan Háček, Karel Hrabačka, Josef Karlík, 
Aûg.Klement, Václav Kubík, Karel Nebesař, 
Josef Nesnídal, Ant. Radnitzer, Frant. Rau-
šar, Jan Soldát, Karel Špaček, Alois Vlnař, 
Frant. Záhořík, Bohumil Háček.
v roku 1915 zasedali náhradníci: Jan Vendl, 
Matěj Diviš.

Dne 19/7 1915 zemřel: Josef Karlík,
        15/9 1915    “      : Karel Klement.

Nastupují:
do rady: Aûgustin Klement co I náměstek,
do výboru: Vojtěch Uzel.
v roku 1916 přichází co náhradník: Matěj Sýko-
ra
v roku 1917 přichází co náhradníci: Václav 
Lindauer, Frant. Budilovský.

Adaptace radnice čp. 143 provedena v roku 
1893
Stavba soudní budovy čp. 137     “        “      
1893
a předána eráru.
Most v Luční ulici vystaven roku 1897 co 
spojka Blovice - Štítov a předán okr. výboru 
v Blovicích.
Stavba tělocvičny školní provedena r. 1900.
Jednání o stavbu dráhy Blovice - Rožmitál 
v r. 1898 vedeno s výsledkem negativním.
Městský chudobinec vystaven roku 1905
Okresní chudobinec       “          “      1907
Roku 1914 postavena železná lávka u mlýna 
Fy F.J.Karlík nákladem kč. 6 000.

Dne 3. dubna 1927 odhalena pamětní deska 
zdejšímu rodáku J.Opprovi, žurnalistovi ang. 
časopisu „The Times“, který se roku 1825 
v čp. 89 v Blovicích narodil.
Byl israelitou až do svého 33 roku, po té byl 

pokřtěn v Blovicích děkanem Vackem - Ka-
menickým.
Po vykonaných studiích odebral se do Fran-
cie, kde jako dopisovatel ang. Časopisu „The 
Times“ vykonal mnohé platné služby národu 
francouskému a anglickému, byl člověkem, 
kterého si vážili všichni evropští diploma-
té pro jeho rozhled politický a jeho odvahu 
v záležitostech diplomatických služeb.
Sám pro národ český mnoho nevykonal, ale 
sloužil státům spřáteleným oproti Němcům, 
které poškodil uveřejněním Berlínské smlou-
vy, která vzrušila svým obsahem veškeré 
diplomaty evropské.
Slavnosť měla pěkný průběh a ohlas v cizině 
(Francii, Anglii a Americe) jichž zástupci se 
zůčastnili slavnosti.
Autorem slavnosti byl p. Frant. Raušar, ředi-
tel škol v.v. předseda Knihovní rady a osvě-
tové komise v Blovicích.

Rev.
1/XII. 1929
A. Uhlík
okr. šk. insp.

Přepsala D.Š.
Poznámka v textu:
1) psáno jiným rukopisem a poprvé i na levé straně 
- dosud jenom vpravo 
Zdroj:
Památnik ochranného města Blowic, str. 30–41, 
dostupné z: http://www.portafontium.eu/iipi-
mage/30560322
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Blovické stopy významných plzeňských 
podnikatelů

ZVONAŘI PERNEROVÉ

Poslední ze tří významných plzeňských firem, 
jejichž jména jsou spojena i s Blovicemi, a kte-
ré jsme chtěli představit, je významný zvonař-
ský rod Pernerů, původem z Tyrolska, který od 
18. do 20. století působil v Českých Budějovi-
cích a v Plzni. Jeho historie je ale tak bohatá, 
že tento článek může být jen velmi stručným 
představením s odkazem na zdroje, ze kterých 
je možné čerpat více informací o životě a práci 
jednotlivých členů této rodiny. 
Nejstarší známý zvonař z tohoto rodu, Jan 
Perner (1667–1760), přišel do Plzně v roce 
1702 se svojí ženou Annou Marií, v roce 1705 
koupil pro rodinu dům č. p. 17 ve Veleslavínově 
ulici, v dílně zde zřídil první plzeňskou zvonár-
nu a velmi rychle se stal uznávaným odbor-
níkem na lití zvonů. V roce 1722 se pak celá 
rodina stěhovala do domu č.p. 88 v Pražské 
ulici, kde se v dílně na dvoře odlévaly zvony 
pro kostely, kaple, katedrály a chrámy v celé 
říši. Zřejmě prvním zvonem z plzeňské dílny 
byl v r. 1703 zvon pro kostel sv. Jakuba Většího 
v Ledcích, dalším pak např. zvon pro Kladruby, 
v r. 1719 slil Jan Perner velký zvon pro kostel 
sv. Jiří, který měl v průměru více než metr a vá-
žil téměř osm set kilo. Již od počátku dbal Jan 
Perner o to, aby všechny prvky výzdoby zvonu 
byly kvalitní, proto začal spolupracovat s před-
ním plzeňským zlatníkem a sochařem Mauri-
ciem Kotínkem, který pro něho v průběhu 20. 
a 30. let 18. st. zhotovil mnoho reliéfních forem, 
vyrobených vytepáním z měděného plechu, 
což umožňovalo mnohem jemnější a detailněj-
ší pojednání povrchu (obr. č. 1). Tato tvořítka 
pak kromě Jana Pernera používaly i další ge-
nerace jeho následovníků. Stejně tak celé ge-
nerace využívaly bohatou sbírku zvonových fo-
rem, každá ale vždy ve vlastním novém pojetí.  
V r. 1741 převzal živnost Jana Pernera jeho 
syn Josef Perner (1714–1768), který se u otce 
zvonařem vyučil. Odlil zvony např. pro Radni-
ce, Chodovou Planou nebo Starý Plzenec, 
jeho největší zakázkou byly zvony pro Domaž-
lice, z nichž větší vážil přes dvě tuny. Josef jako 
první použil jako signaturu německý nápis, kte-
rý v překladu zněl přibližně: "Protekl jsem skrze 
ohně žár, Josef Perner, ten mě odléval" a který 
používaly i další generace. Také dva synové 
Josefa Pernera se dále věnovali zvonařství. 
Starší Josef (1747–1804) v r. 1768 Plzeň opustil 
a pracoval jako zvonař v Německu. V r. 1772 
se do Čech vrátil a nastoupil do dílny zvonaře 
Antonína Pögla v Českých Budějovicích, po 
čase se oženil s jeho neteří, převzal jeho dílnu 
a založil samostatnou rodovou větev.  V Plzni 
pokračoval v rodinné tradici mladší Petr Pa-
vel Perner (1764–1848). Zvonařem se vyučil 
u svého nevlastního otce Jakuba Viléma Sei-
tze (1744–1793), za něhož se jeho ovdovělá 
matka poměrně záhy provdala. Jakub Seitz 
pro množství zakázek musel opustit dosavad-
ní budovu pernerovské dílny a vybudovat díl-
nu novou v bývalé městské slévárně děl mezi 
Saskou a Pražskou branou, v místě dnešních 

Sadů 5. května. Zvony, které vyráběl, dosaho-
valy vysoké estetické kvality. Jeho dědicem se 
stal právě Petr Pavel, který měl pro odlévání 
zvonů velké nadání a také pod jeho vedením 
se firmě dobře dařilo. Roku 1803 přestavěl 
a rozšířil již zmíněný dům v Pražské ulici, kde 
nechal na portál domu umístit tři zvonky jako 
znamení svého povolání (dochovaly se do-
dnes – obr. č. 2), v dalším roce opravil a rozšířil 
rodinnou kapli „U Ježíška“ a zřídil zde rodinnou 
hrobku. Jeho první samostatnou prací byl v r. 
1794 zvon z Dýšiné. 
V r. 1825 převzal plzeňskou dílnu Petrův 
syn Václav Perner (1803–1869). Naprosto 
moderním Václavovým dílem byl zvon pro 
plzeňský františkánský kostel z r. 1831 (obr. 
č. 3) s ornamentálními pásy s palmovými ra-
tolestmi a s kruhy pospojovanými plochými 
články opatřenými rostlinnými výhonky. Reliéf 
sv. Floriána umístil proti zvyklostem do dolní 
třetiny pláště. Důležitou zakázkou pro dílnu 
Václava Pernera bylo znovuodlití zvonů pro 

chrám sv. Bartoloměje, zničených při požá-
ru věže v únoru 1835. Ještě téhož roku odlil 

Obr. č. 1: reliéfní tvořítka pro zdobení zvonů 
(ze sbírek Západočeského muzea v Plzni – oddělení novějších dějin)

Obr. č. 2: domovní znamení na domě rodiny 
Pernerů, Pražská ul.
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Václav čtyři nové zvony – Annu, Prokopa, 
Jana Nepomuka a Marii. Hlavní a největší 
svatobartolomějský zvon Bartoloměj byl odlit 
až o tři roky později, když se podařilo nashro-
máždit dostatek zvonoviny. Po jeho vysvěcení 
arciděkanem Antonínem Hlavanem rozpoutal 
právě Hlavan vleklý spor o nutnost přelití zvonu 
jako reakci na urážku jeho osoby, když Václav 
Perner poslal pozvánku na slavnostní hostinu 
u příležitosti svěcení zvonu nejprve městským 
radním a teprve potom panu arciděkanovi. Po 
16 letech dosáhl Hlavan svého, Pernerův Bar-
toloměj byl rozbit a předán k přelití pražskému 
zvonaři Karlu Bellmannovi. Václav Perner byl 
celou událostí velmi dotčen a veřejně prohlásil, 
že nový zvon nikdy nespatří a na věž chrámu 
za žádných okolností už nikdy nevkročí. Další 
práce naštěstí Václavovi dovolily na křivdu za-
pomenout, odlil např. zvon pro královské měs-
to Most nebo pro Nepomuk. 
Firmu Václava Pernera převzal v r. 1861 jeho 
mladší syn Robert Perner (1839–1903), kte-
rý se u svého otce vyučil a následně odešel 
na zkušenou do Bruntálu ve Slezsku, Vídně, 
Lublaně, putoval také po německých městech. 
Učil se zejména vše, co se týkalo mosaznic-
tví. Na tehdejší Poděbradově třídě1 vybudo-
val nový podnik a také rodinné sídlo. V nové 
dílně pracovali i měditepci. Robert Perner byl 
talentovaný zvonař, ale protože nebyl zdatným 
obchodníkem, spojil se v roce 1871 na 17 let 
s kotlářským mistrem Arnoštem Juránkem. 
V r. 1888 založil Robert Perner novou firmu 
„R. Perner, továrna na zboží kovové a zvonař-
ství v Plzni“. Stejně jako jeho předchůdci přelé-

val i Robert Perner zvony, většinou však pietně 
zachovával jejich původní texty i výzdobu. Mezi 
poslední práce z jeho tvorby patří zvon pro 
kostel sv. Anny, zvon v kostele sv. Václava na 
ústředním hřbitově (obr. č. 4) a v duchu secese 
zdobený zvon pro kostel sv. Mikuláše (obr. č. 5). 
Robert Perner zemřel v roce 1903, a protože 
byl mezi lidmi velmi oblíbený, přišlo se s ním 
rozloučit téměř celé město. Robert Perner ne-
měl syna, ale v rodinné tradici pokračoval ještě 
manžel dcery Luisy Jiří Zykmund, který zacho-
val i jméno firmy, proto se na zvonech i několik 
desítek let po Robertově smrti objevoval nápis: 
„Lil Robert Perner, zvonař v Plzni.“ Kromě zvo-
nů vyráběla firma i další výrobky, např. speciál-
ní armatury pro parní stroje, ale také kovové ku-
chyňské a domácí nářadí. V dalších letech pak 
ve firmě působil i vnuk Roberta Pernera Karel 
Robert Šulc. Stal se v r. 1941 posledním majite-
lem slavné rodinné firmy, která po znárodnění 
v r. 1950 zanikla. V dílně rodiny Pernerů vznikly 
stovky různých zvonů, z nichž ten poslední byl 
v r. 1948 slit pro kostel v Ejpovicích, kromě ji-
ného prováděli také umělecké odlitky, jako byla 
např. bronzová socha T. G. Masaryka v Líních.2 
Po celé generace vyráběli Pernerové např. 
hasičské stříkačky, vodní pumpy a další kovo-
lijecké zboží. Na závěr určitě stojí za zmínku, že 
tradice zvonařské rodiny Pernerů pokračuje do-
dnes, zatím poslední Rudolf Perner (IV. – nar. 
1969) z českobudějovické linie vede rodinnou 
firmu v Pasově.
Památky na práci Pernerů najdeme i v na-
šem městě. Ve věži hradišťského zámku do-
dnes visí zvon Petra Pavla Pernera z r. 1823  

Obr. č. 3: zvon pro kostel Nanebevzetí P. Marie 
v Plzni, V. Perner, r. 1831 (ze sbírek Západočeského 

muzea v Plzni – oddělení novějších dějin)

Obr. č. 4: zvon pro kostel sv. Václava, ústřední hřbitov 
v Plzni, R. Perner, r. 1900 (ze sbírek Západočeského 

muzea v Plzni – oddělení novějších dějin)

Obr. č. 5: zvon pro kostel sv. Mikuláše v Plzni, 
R. Perner, po r. 1900 (ze sbírek Západočeského 

muzea v Plzni – oddělení novějších dějin)

Obr. č. 10: zvon pro kostel sv. J. Evangelisty v Blovicích, R. Perner, r. 1889 
(ze sbírek Západočeského muzea v Plzni – oddělení novějších dějin)
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Obr. č. 6: zvon Petra P. Pernera, r. 1823, 
zámek Hradiště

Obr. č. 7: detail signatury Petra P. Pernera 

Obr. č. 8: cimbál Václava Pernera, r. 1836, 
radnice, Blovice

Obr. č. 9: detail signatury V. Pernera

(obr. č. 6 a 7), ve vstupních prostorách radnice 
je vystaven hodinový cimbál Václava Pernera 
z r. 1836 (obr. č. 8 a 9). Robert Perner v r. 1889 
přelil jeden ze zvonů blovického kostela (obr. 
č. 10), je rovněž autorem zvonu pro Vlčice z r. 
1892 (obr. č. 11), oba zvony byly zrekvírovány 
v době první světové války. Z pernerovské díl-
ny pochází také zvonek z 19. století (obr. č. 12), 
zda by se mohlo jednat o zvonek, který podle 
zápisu v kronice Robert Perner odlil pro hřbi-
tovní kapli nově vybudovaného hřbitova v r. 
1891, se mi zatím nepodařilo zjistit. Vzhledem 
k válečným rekvizicím zvonů, zůstává otazníků 
mnohem více, proto se k tématu blovických 
zvonů, a nejen těch pernerovských, určitě ješ-
tě vrátíme. 

Irena Hambergerová, MěÚ Blovice

Poznámky v textu:
1) Dnešní Pražská ulice – celý blok domů včetně 
zvonárny rodiny Pernerů byl v 70. letech 20. století 
zbourán před stavbou výškové budovy a restaurace 
Bohemia.
2) Autorem sochy je plzeňský sochař Vojtěch Šíp, 
slavnostně odhalena byla v r. 1920.

Zdroje:
Silovský, Ladislav. Slavné plzeňské firmy a podnikate-
lé. Starý most s.r.o. Plzeň. 2019
Chvátal, Tomáš – Krčmář, Luděk. Obrazy z dějin 
českého zvonařství. Nakladatelství Českého lesa. 
Domažlice. 2006
Kronika města Blovice 1837–1954, str. 74; dostupné z: 
https://www.portafontium.eu/iipimage/30560322
Ostatní zdroje a foto: archiv města

Obr. č. 11: vlevo zvonek pro Vlčice, R. Perner, r. 1892 
(ze sbírek Západočeského muzea v Plzni – oddělení novějších dějin)

Obr. č. 12: vlevo pernerovský zvonek z 19. století, Blovice 
(ze sbírek Západočeského muzea v Plzni – oddělení novějších dějin)
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MĚSTO BLOVICE A ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ

Město a životní prostředí

Letos se snad lidové pranostiky zbláznily! Mís-
to aby zmrzlí muži Pankrác, Servác a Bonifác 
přinesli noční mrazíky, připadám si jako na 
Medarda – prší a prší a podle předpovědí ještě 
dlouho má. Už jsme na ty květnové nebo červ-
nové záplavy skoro zapomněli, co?
Neměli bychom se ale nechat mýlit – sucha 
opět přijdou. Nikoliv proto, že by méně pršelo, 
celkový roční úhrn množství srážek se mění 
jen málo; mění se ale distribuce srážek, jiný-
mi slovy někdy prší hodně, jindy neprší vůbec. 
Pryč jsou typické, téměř každodenní letní 
krátké odpolední deště, které si tolik pamatuji 
z dětství.
Ještě větším problémem ale je, že vodu v kra-
jině neumíme zadržet, naopak se jí snažíme 
rychle odvést pryč z našich luk, polí, pěkně po 
proudu, ať si níže položené obce poradí. To 
vede ale k situaci, kdy tyto obce bojují se zá-
plavami, a naopak obce proti proudu nad nimi 
mohou mít později problém se suchem.

Proč o tom píši, možná si říkáte, vždyť tohle 
téma bylo několikrát probíráno v loňském roce. 
Dle mého názoru je toto téma ale tak důležité, 
že se o něm musíme zmiňovat zas a znovu. 
Naštěstí na to nejsem sám – máme v regionu 
odborníka na slovo vzatého, Jindřicha Durase. 
Další část této problematiky – tedy zadržování 
vody v krajině – nám přiblíží s jeho laskavým 
svolením kapitola z jeho knihy „Uteče to jako 
voda…“.
Jak vodu v krajině zadržet?
Možností, jak v krajině zadržet maximum deš-
ťové vody či jak zpomalit její odtok, je k dispo-
zici hodně. Ještě si připomeňme, k čemu jsou 
taková opatření dobrá. Chrání obce a města 
před bleskovou povodní a dají vodě čas k infil-
traci do podzemí, což je dobrá zpráva pro stud-
ny během suchých let. Pro vlastníka pozemku 
by mělo být důležité, že podpora retence vody 
je i prostředkem k udržení ornice na polích 
a samo sebou i k získání vláhy pro růst plodin.
Asi nejdůležitější ze všeho je již zmíněné roz-
dělení velkých půdních bloků na menší, napří-
klad mezemi, remízky, cestami se stromořadí-
mi. Jednání s vlastníky jsou sice náročná, ale 

v důsledku tento krok prospěje i kvalitě půdy 
a produkce (navíc nezapomínejme ani na 
zodpovědnost vůči obyvatelům obce). Tento 
krok má zásadní význam. Jak mají být nové 
pozemky velké, to záleží na sklonu svahu, na 
typu půdy a hodně také na stavu půdy: pokud 
to bude spékavá půda bez organické hmoty 
s rozpadlými půdními agregáty a bez žížal, 
budou muset být pruhy polí úzké, což je pro 
realizaci dražší. 
Často používaným opatřením je suchý nebo 
polosuchý poldr, tedy jakási nenapuštěná 
přehrádka. Na dně může být řadu let louka 
a teprve za přívalového deště se poldr rychle 
naplní a pak pomalu zadrženou vodu vypou-
ští do údolí. V polosuchém poldru je na dně 
víceméně trvale trochu vody, třeba v podobě 
malého jezírka nebo mokřadu – obojí je cen-
ný krajinný prvek a útočiště pro plejádu rostlin 
a živočichů. Poldry se navrhují podle množství 
vody, která může přitéct. Opět je dobré zmínit, 

že pokud bude půda zdravá a zachytí velký 
podíl srážky, není třeba ani poldr budovat příliš 
velký, a tedy ani tak nákladný.
Zajímavým opatřením jsou tzv. průlehy přímo 
v ploše pole. Jsou to velmi mělká a široká údo-
líčka orientovaná po vrstevnicích, kde se voda 
zadrží, dokud se nevsákne. Pokud je půda ve 
špatném stavu a vodu pojmout nemůže, ne-
měly by průlehy velký smysl.
V poslední době se hodně skloňují tzv. svejly 
(z angl. swale), tedy příkopy či strouhy, které 
jsou vedeny po vrstevnicích a mají za úkol 
vodu zdržet tak, aby měla dostatek času se 
zasakovat. Jedná se sice o poměrně náročné, 
ale také velmi účinné opatření (svejl bývá hlu-
boký a široký jeden metr), které zachytí velké 
množství vody. Dobré praktické zkušenosti se 
systémem svejlů získali v indických oblastech, 
kde kvůli degradaci území a změně klimatu 
zmizela voda.
K zadržení vody v krajině přispívají i přiznané 
údolnice s klikatou stružkou, mokřadem a do-
provodnou vegetací. 
Obce ležící níže v povodí by měly ocenit i re-
vitalizované drobné vodní toky, a to včetně 
jejich údolní nivy, tedy území vyhrazeného 
pro rozliv za povodně. Jedná se totiž o prvek, 
který výrazně zpomaluje průchod povodňové 
vlny a také snižuje její vrchol. Pro obyvatele 
obcí níže to znamená, že povodeň nebude tak 
blesková, ale dá jim trochu času na přípravu, 
a také že zaplavení obce bude podstatně men-
šího rozsahu.
Rybníky obecně sice podporují zadržení vody 
v krajině, ale pokud zvažujeme vyloženě proti-
povodňová opatření, je třeba opatrnosti. Proti 
povodni, zejména té bleskové, může pomoci 
pouze rybník, který má značný objem rezervo-
vaný právě pro takové příhody. Hladina vody 
tedy musí být trvale o kus pod přelivem, což  

Obr. 1: Rozvodněná Úslava v Koterově dne 14. 5. 2021. Zdroj: CNN Prima News

Obr. 2: Hluboký odvodňovací příkop se tváří optimisticky i v extrémně suchém 
roce – voda stále teče! Bohužel je to voda, kterou krajina zbůhdarma ztrácí 
i v době, kdy ji potřebuje nejvíc. Zdroj: Duras a kol. 2020
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Symboly ochrany přírody

rybáři těžce snášejí – milují totiž rybník plný 
vody.
Optimální kombinace opatření musí vzejít 
z již vícekrát zmiňované územní studie, která 
vychází z místních podmínek. Důležitým fak-
torem je stav půdy. Na degradovaných půdách 
budou všechna opatření dražší a technicky ná-
ročnější. Kdo tedy dobře hospodařil, je velkým 
přínosem pro všechny.

Pavel Vlach
člen Rady města Blovice

Literatura: 
Duras Jindřich a kol., 2020: Uteče to jako voda. 
Petr Sichinger, Plzeň, 33 stran.

Obr. 3: Zdálo by se, že ideální k zadržení vody 
v krajině je přehradní nádrž. Ta je sice užitečná jako 
zásoba vody pro lidskou potřebu a může mít i vý-
znamnou protipovodňovou funkci, ale zpět do kra-
jiny vodu nepřivede. Krajina zůstane suchá. Zdroj: 
Duras a kol. 2020

Vážení čtenáři,
máme tu další díl našeho oblíbeného se-
riálu; tento díl je předposlední částí „Vla-
chovy odbočky“, která se zabývá introdu-
kovanými a invazními druhy organismů. 
V minulém díle jsme rekapitulovali zá-
měrná i nezáměrná zavlečení živočichů. 
Dnešní díl tohoto seriálu věnuji tomu, 
jaký problém znamenají introdukované 
druhy pro původní přírodu a podíváme 
se na různé „fígle“, které mají k dispozici 
nepůvodní druhy v novém areálu. I tento 
díl vychází z kapitoly Introdukované druhy 
z knihy Vlach, Chocholoušková – Biologie 
všedního dne.

Vztahy původních druhů s druhy intro-
dukovanými 
Jakýkoliv introdukovaný druh se po vysa-
zení na nové území dostává do kontaktu 
se všemi složkami původních ekosystémů. 
V drtivé většině případů dochází ke stavu 
mezidruhové konkurence. Rostliny soutě-
ží především o prostor, živiny a vodu v půdě, 
a to se může projevit např. sníženým růstem 
v jakékoliv fázi životního cyklu. Podobná si-
tuace je u živočichů, jejich konkurence pro-
bíhá především v oblasti zdrojů potravy. In-
trodukované druhy jsou často zdatnější, jsou 
agresivnější nebo mají vyšší reprodukční 
úspěšnost (např. naše druhy raků vs. invaz-
ní americké druhy), větších velikostí (vever-
ka obecná vs. nepůvodní veverka karolínská 
v Anglii). Situace se stává zajímavou, když 
konkurující introdukovaný druh „nasadí“ 
kalibr z nejsilnějších – křížení s původním 
druhem. Tuto „zbraň“ využívá proti našemu 
jelenovi introdukovaný jelen sika. 
Situace je poněkud jiná, když je druh zavle-
čen do ekosystému, z něhož původní druh 

vymizel. Takto je prezentováno (trochu 
jako z nouze ctnost) zavlečení střevličky 
východní, která prý nahradila v ichtyoce-
nózách mizející slunku obecnou, což je 
samozřejmě nutné považovat za velmi pře-
mrštěné tvrzení. Podobně je popisována 
introdukce ondatry pižmové, která obsadila 
volnou přírodu po bobrovi. 

Způsoby reprodukce introdukovaných 
druhů v našich podmínkách 
Organismy při osidlování nových území 
využívají různé reprodukční strategie. 
Zatímco v primárním areálu využívají „kla-

sické“ pohlavní rozmnožování, na okrajích 
areálu nebo ve svém sekundárním areálu 
často požívají jiné alternativní způsoby. 
Základní variantou je partenogeneze, 
takový způsob rozmnožování, při kterém 
se vyvíjí zárodek bez předchozího oplo-
zení. Partenogeneze se objevuje u celé 
řady živočišných skupin; typická je např. 
pro vířníky (u některých druhů nejsou do-
konce známy ani samci), strašilky, pro no-
satce (brouky), ale vyskytuje se i u obrat-
lovců. Namátkou lze jmenovat kavkazkou 
ještěrku skalní nebo partenogenezi žra-
loka kladivouna. Partenogeneze je velmi 

Obr. 1: Jelen sika se už více než sto let kříží s naším jelenem; geneticky čisté populace jelena evropského 
pomalu mizí. Foto: Lilly M. 2007.
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výhodná při kolonizaci, protože populace 
může vzniknout i z jediné partenogenetic-
ky se rozmnožující samice. 
Dalším zmíněným alternativním způso-
bem rozmnožování je gynogeneze. Tento 
způsob rozmnožování se uplatňuje u ryb, 
například u karase stříbřitého. V podsta-
tě se jedná o způsob rozmnožování, při 
kterém se začne vyvíjet zárodek z jikry, 
které byla „oplozena“ mlíčím jiného 
druhu. Nejedná se o oplození v klasickém 
slova smyslu, nedojde totiž ke splynutí ja-
der obou buněk, ale pouze k penetraci va-
jíčka mlíčím, která zahájí dělení. 

Fitness introdukovaných druhů v na-
šich podmínkách 
Biologická zdatnost neboli fitness před-
stavuje jeden ze základních konceptů 
evoluce: představuje schopnost přežití 

v daných podmínkách a také reprodukční 
úspěšnost. Reprodukční úspěšnost je 
definována jako schopnost předat svoje 
geny na potomstvo. Tato definice je po-
měrně jednoznačná a dobře uchopitelná, 
protože koresponduje se základními prin-
cipy darwinistické evoluce: rozmanitost 
potomstva zajišťuje „evoluční potenciál“ – 
nejvhodnější jedinci budou nejúspěšnější 
při rozmnožování, a tím zvýší podíl svých 
genů v další generaci. Takový jedinec má 
vyšší fitness než ostatní. To je princip 
selekce – přírodního výběru.
Jaký má ale vztah fitness k zavlékání? To 
záleží, o jakém konkrétním druhu se ba-
víme.
Řada zavlečených druhů není schopna se 
v našich podmínkách rozmnožit (viz např. 
amur bílý, tolstolobici). To znamená, že 
fitness všech jedinců takových druhů je 

nulová a tyto druhy nemohou založit etab-
lované populace. Jejich vliv (pomineme-li 
jejich vztah k ostatním složkám ekosysté-
mu) na původní přírodu je minimální, pro-
tože je relativně krátkodobý. 
Další druhy nepřežívají ve volné přírodě 
zimní období (řada rostlin, synantropní 
druhy hmyzu jako cvrček domácí, švábi, 
mšice skleníková nebo klopuška skleníko-
vá) a vytváří pouze populace vázané na 
lidská sídla, příbytky, skleníky apod.).
Jinou skupinou jsou například druhy hmy-
zu, kteří žijí na introdukovaných rostlinách 
a nenapadají jiné, původní druhy. V této 
souvislosti lze jmenovat např. ploštič-
ku cypřišovou, klopušky rodu Tuponia 
vázané na tamaryšky nebo mšice rodu 
Acyrthosiphon vázané na čimišníky a ta-
volníky a řadu dalších druhů. Bezpochyby 
u všech těchto druhů existuje v dlouhodo-
bém horizontu pravděpodobnost přecho-
du na jiné živné rostliny, podobně jako klí-
něnka jírovcová ojediněle v sekundárním 
areálu napadá javory. Tím se ovšem vý-
razně zvyšuje riziko negativního ovlivnění 
původních ekosystémů. 
Na závěr této části je nutné připomenout 
výše zmíněné rozmnožovací strategie ně-
kterých introdukovaných (invazních) dru-
hů. Lze tedy skutečně vždy odhadnout, 
zda introdukovaný druh není v našich 
podmínkách schopen reprodukce nebo 
existuje možnost, že „překvapí“ alternativ-
ními reprodukčními strategiemi? 

Třetí díl je za námi! Příště tedy poslední 
část, věnovaná druhům, které se v nepů-
vodním areálu chovají obzvlášť nepřátel-
sky – druhům invazivním.

Přeji všem hezký zbytek května a začátek 
června.

Pavel Vlach
Literatura:
Vlach P., Chocholoušková Z. (eds.) 2014. Biolo-
gie všedního dne. ZČU v Plzni, 244 stran, ISBN: 
978-80-261-0415-5

Obr. 2: Střevlička východní byla původně vysazována jako náhrada za slunku obecnou. Foto: Seotaro, 2007

Obr. 3: Veverka popelavá (karolínská) velmi rychle vytlačuje původní veverku evropskou. Foto: Diliff, 2006
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Vážení a milí příznivci Muzea jižního Plzeňska, p. o., na základě 
vašich pozitivních reakcí, za které vám velice děkuje, víme, že vás 
naše on-line pořady zaujaly. Proto je necháváme stále v nabídce 
i do budoucna a připravujeme mnoho dalších. Jsme rádi, že nám 
situace dovolila konečně otevřít brány zámeckého areálu Hradiště 
dokořán a přivítat první návštěvníky osobně. Sice nejprve jen v re-
žimu bez konání hromadných akcí, ale přece jen je už tato fáze ve 
srovnání s předešlým tou lepší. Připravili jsme pro Vás na léto mno-
ho nových zajímavých výstav a ještě prodloužili trvání předešlých, 
které jste si dosud nemohli na vlastní oči prohlédnout. Doufáme, 
že naše pestrá nabídka opět zaujme a navštívíte některou z výstav, 
nebo jak doufáme, zanedlouho i obvyklých akcí. 
Čerstvou novinkou je výstava „DíkůVzdání aneb O kravách 
a lidech“, která vychází z autorského počinu milovníka přírody, 
nadšeného statkáře a vášnivého vypravěče Matouše Horáka z Ma-
lostatku Blatiny. Zajímavé vyprávění o kravách a lidech, volských 
očích i genových rezervách nabízí nejen autorův pohled na dlou-
hodobé soužití člověka s domestikovaným skotem, ale před očima 
velkých i malých návštěvníků plasticky maluje obrazy života našich 
předků a proměn českého venkova ve 20. století. Zveme vás tímto 
do výstavních prostor zámku Hradiště, kde se kromě textů Matouše 
Horáka můžete seznámit s tematickými básněmi Václava Hataje-
-Úslavského a nepřeberným množstvím předmětů vztahujícím se 
k soužití člověka s domestikovaným skotem ze sbírkového fondu 
Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o, soukromé sbírky Matouše 
Horáka a sbírky Muzea Českého krasu v Berouně, p. o. 
Na základě vašeho zájmu jsme prodloužili výtvarnou výstavu „Jan 
Sýkora (1933–2017). Blovický rodák a malíř Prácheňska“. Vý-
stava představuje výběr z díla malíře Jana Sýkory. Tento blovický 
rodák celý profesní život prožil v Písku, kde ve své tvorbě zobra-
zoval jedinečné kouzlo krajiny Prácheňska. Charakteristické se pro 
něj stalo zachycování atmosféry jihočeského selského baroka. Ne-
méně poutavá je jeho figurální tvorba. V Sýkorově díle nalezneme 
i obrazy a kresby s motivy z rodných Blovic. Vystavené exponáty 
pocházejí ze soukromých i muzejních sbírek. Navštívit ji můžete 
v otevírací době muzea úterý–neděle 10–17 hod. až do 6. 6. 2021.
V pořadí druhou výstavou, věnovanou umělecké tvorbě význač-
né regionální osobnosti je „Život a dílo filozofa a malíře Josefa 
Matějky“. Akademický malíř a výtvarný pedagog Josef Matějka 
(1881–1953) patří do generace výtvarných umělců výrazně ovliv-
něné odkazem českého malířství 19. století, secesní symbolikou 
a meziválečným civilismem. Rodák z Chlumu u Blovic byl stylově 
nevázaným malířem, který čerpal z realistické a symbolické tvorby. 
Věnoval se figurální kompozici, krajině, dekorativní nebo ilustrační 
tvorbě. Zároveň byl autorem dodnes nezpracovaného filozofického 
díla. Výstava představí výběr z Matějkovy rozsáhlé tvorby.
Pro ty, kteří se těšili na výstavu „Království hraček ze Skašova“, 
a neměli možnost ji kvůli protiepidemic-
kým opatřením navštívit, jsme připravili 
její skromnější variantu i přes letní měsíce, 
a to až do 30. 9. 2021. Výstava „Království 
hraček ze Skašova“ představí historii ska-
šovského hračkářství od konce 18. století 
až po současnost, kdy se tvorbou zabývá 
poslední pokračovatel tohoto řemesla pan 
Radko Brand. Dřevěné hračky byly oblí-
bené pouťové a jarmareční zboží. V době 
největšího rozkvětu byly skašovské hrač-
ky vyváženy nejen do různých států Ev-
ropy, ale i do zámoří. Velmi oblíbené byly 
ve Spojených státech amerických. Mezi 
tradiční skašovské hračky patří koníci, různé druhy panenek, hadi, 
husaři a pískací hračky – ptáčci a větrníky.
Z jiných akcí se můžete těšit na „Víkend otevřených zahrad“ ve 
spolupráci se ZUŠ Blovice ve dnech 12.–13. 6., anebo „Muzejní 
noc“ dne 25. 6. V naší nabídce nechybí ani regionálně zaměřená 
přednáška, tentokráte na téma „Archeologický výzkum u koste-
la sv. Jana Evangelisty v Blovicích“, kterou však kvůli omezením 

vyplývajícím z mimořádných opatření vlády ČR můžete zhlédnout 
pouze na našem Youtube kanálu. Přednášet bude Mgr. Jiří Bou-
da, vedoucí Archeologického pracoviště Muzea jižního Plzeňska 
v Blovicích, p.o.
Ve spolupráci s plzeňskou jednotou ČsOL připravujeme u příleži-
tosti 100. výročí založení Československé obce legionářské „Den 
legií v Blovicích“, a to ve venkovních prostorách zámeckého are-
álu Hradiště v sobotu 19. 6. 2021. Součástí této akce bude i odlo-
žený křest pamětí ruského legionáře a blovického učitele Václava 
Valenty-Alfy „Česká škola na Sibiři“. V celodenním programu 
Dne legií nabídne plzeňská jednota ČsOL návštěvníkům venkovní 
výstavy věnované vlastencům z prvního i druhého českosloven-
ského odboje, komentované prezentace stejnokrojů a historické 
přednášky.
Pro vášnivé čtenáře, kteří očekávají vydání nového čísla sborní-
ku „Jižní Plzeňsko“, máme potěšující zprávu, že je již v Muzeu 
jižního Plzeňska, p. o., k dostání a můžete se těšit na mnoho zají-
mavých témat. 

Mgr. Milan Procházka
PR pracovník a muzejní pedagog

Od úterý 4. května 2021 je celý zámecký areál Hradiště opět 
zpřístupněn veřejnosti ve standardních otevíracích hodinách 
ÚT–NE 10–17 hod. V návaznosti na aktuálně platná vládní pro-
tiepidemická opatření je podmínkou vaší návštěvy dodržení 
následujících pravidel:

• 1 osoba na 15 m2 vnitřní plochy, která je přístupná veřejnosti, 
a návštěvníci jsou povinni udržovat rozestupy alespoň 2 metry, ne-
jde-li o členy jedné domácnosti,
• vstup návštěvníků je možný pouze s nasazeným ochranným 
prostředkem dýchacích cest (respirátor/nanorouška)
• nejsou povoleny skupinové prohlídky
• ve venkovních prostorách může být využito nejvýše 20 % kapa-
city z maximálního možného počtu návštěvníků v jeden čas
Dbejte, prosím, sdělení na informačních tabulích a pokynů pracov-
níků muzea.

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích

KALENDÁRIUM AKCÍ:

VÝSTAVY
Jan Sýkora (1933–2017). 
Blovický rodák a malíř Prácheňska – výstava prodloužena 
do 6. 6. 2021
DíkůVzdání aneb O kravách a lidech – výstava 
4. 5. – 30. 9. 2021
Život a dílo filozofa a malíře Josefa Matějka – výstava
10. 6. 2021 – 29. 8. 2021
Království hraček ze Skašova II. – výstava 
1. 6. 2021 – 30. 9. 2021

AKCE
Víkend otevřených zahrad ve spolupráci se ZUŠ Blovice 
12. – 13. 6. 2021; 10–17 hod.

Den legií v Blovicích – 19. 6. 2021
Muzejní noc – 25. 6. 2021; 17–22 hod.

PŘEDNÁŠKY
Archeologický výzkum u kostela sv. Jana Evangelisty 
v Blovicích – na Youtube kanálu
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ŽIVOT A DÍLO 
FILOZOFA A MALÍŘE

10. 6. – 29. 8. 2021
na zámku Hradiště

www.muzeum-blovice.cz
FB: muzeumblovice 

IG: muzeumbloviceofficial

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích, p. o. 
srdečně zve na výstavu

JOSEFA 
MATĚJKY
(1881 – 1953)

ARCHEOLOGICKÝ VÝZKUM 
U KOSTELA SV. JANA EVANGELISTY 
V BLOVICÍCH 
Přednáší: Mgr. Jiří Bouda
z Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.

Přednáška v on-line verzi na našem YouTube
kanálu nebo na www.muzeum-blovice.cz

www.muzeum-blovice.cz
tel. 371522208

IG: muzeumbloviceofficial
FB: muzeumBlovice

MUZEUM JIŽNÍHO PLZEŇSKA V BLOVICÍCH, P. O.
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Co je to krojidlo?

A) část pluhu 
B)  část kroje
C)  lidový termín pro prkénko  
 na krájení 

Odpověď naleznete v naší 
expozici nebo v příštím vydání.

Správná odpověď na otázku 
z minulého čísla je
„sv. Markétě“.

KVÍZ

??

? ?
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V letošním roce si připomínáme 140 let 
od narození akademického malíře Josefa 
Matějky, který patří do generace výtvar-
ných umělců výrazně ovlivněné odkazem 
českého malířství 19. století, secesní sym-
bolikou a meziválečným civilismem. 
Josef Matějka se narodil 18. února 1881 
jako druhý ze čtyř synů manželů Martina 
a Terezie Matějkových v Chlumu nedaleko 
Blovic. Obecnou školu absolvoval v Seči 
a do měšťanské školy chodil v Blovicích, 
kde jeho výtvarné nadání rozpoznal tehdej-
ší ředitel měšťanské školy a zakladatel blo-
vického muzea František Raušar. Na jeho 
přímluvu poslali rodiče Matějku na studia 
do Prahy, kde v letech 1897–1900 studoval 
na Uměleckoprůmyslové škole. Byl zapsán 
jako řádný žák Všeobecné školy figurálního 
a ornamentálního kreslení. Ve studiu pokra-
čoval na Akademii výtvarných umění v Pra-
ze na speciální škole figurálního malířství 
u profesora Maxmiliána Pirnera. Rektory 
v době Matějkova studia byli Josef Václav 
Myslbek, Vojtěch Hynais a František Žení-
šek. V roce 1906 začal učit na plzeňských 
středních školách. Jako akademický malíř 
pak složil v roce 1912 zkoušky profesora 
kreslení a modelování. Ještě před první 

světovou válkou se oženil s Marií Motlíkovou. Z jejich manželství se na-
rodily tři dcery Marie, Božena a Augusta. 
Matějka více než 20 let vyučoval na II. československé státní reálce 
v Plzni jako suplent a posléze jako řádný profesor kreslení, modelování 
a deskriptivní geometrie. Vyučoval také v nedělních školách kreslení. 
Mezi jeho žáky patřili i Josef Skupa nebo Jiří Trnka. Z důvodu vysoko-
školského studia nejstarší dcery Marie se rodina přestěhovala do Prahy. 
V letech 1934 až 1939 vyučoval na reálném gymnáziu v Praze-Vršovi-
cích. V roce 1939 odešel do důchodu a od roku 1940 žil trvale v Blovi-
cích. Dne 12. května 1953 se v Blovicích uzavřela jeho životní pouť. 
Matějka byl autorem obrazových kompozic, ilustrátorem, grafikem, 
krajinářem, karikaturistou a portrétistou. Ve svých absolventských vý-
tvarných začátcích se věnoval především figurálnímu malířství. V roce 
1911 vyzdobil sál k plzeňským šibřinkám a vytvořil ilustrace pro dělnic-
ký dům Peklo. 
Matějka byl členem Svazu západočeských umělců výtvarných v Plzni 
a Jednoty výtvarných umělců v Praze. Stál také na počátku volného umě-
leckého spolku Mha, který sdružoval umělecké osobnosti z Plzeňska.
Po svém přesunu do Blovic zasvětil svou výtvarnou tvorbu převážně 
regionu. Díky jeho malbám a kresbám se dochovala podoba Blovicka 
přelomu 40. a 50. let 20. století. Vytvořil také řadu portrétů významných 
blovických osobností. Již od počátku 40. let 20. století úzce spolupra-
coval s blovickým muzeem, pro které namaloval například portréty žen 
a dívek v hradišťském kroji. V závěru života zhotovil cenné kompozice 
z rolnického života. Matějka byl také autorem dodnes nezpracovaného 
filozofického díla.
První posmrtná výstava děl Josefa Matějky byla zpřístupněna veřejnosti 
v roce 1961 v blovickém muzeu. Další blovické výstavy se uskutečnily 

BLOVICKÉ OSOBNOSTI – JOSEF MATĚJKA

Portrét Josefa Matějky, Jakub 
Obrovský, 1900, perokresba, 

21 × 29 cm

Poslední autoportrét, 1953, 
pastel, 21 × 30 cm

Zámek Hradiště, 1940–1953, pastel, 29 × 21 cm

Kostel sv. Jana Evangelisty, 1940–1953, kolorovaná perokresba, 21 × 29 cm

Vlčice, 1940–1953, akvarel, 36 × 27 cmRadnice v Blovicích, 1940, kolorovaná perokresba, 26 × 20 cm
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DĚJINY BLOVICKÉHO POHOSTINSTVÍ

v letech 1971, 1982, 1992, 1996, 2003 a 2013. 
V 80. letech 20. století byla Matějkova tvorba 
vystavována v Západočeském muzeu v Plzni 
nebo na zámku v Plasích. 
Matějkova díla jsou dnes umístěna v řadě 
soukromých sbírek. Část z jeho široké tvorby 
je i součástí sbírky Muzea jižního Plzeňska 
v Blovicích, p. o.

Mgr. Michal Červenka, vedoucí 
Oddělení historie a společenských věd

Zdroje:
František Raušar. Kulturní vývoj Blovicka. Plzeň: 
M. Lábková, 1933.
Emil Koutský. Josef Matějka: 1881–1953. První vydá-
ní. Blovice: Emil Koutský, 2019.
Jana Potužáková, Vladimír Havlic, Miloslav Sýkora. 
Malá encyklopedie výtvarných umělců a architektů 
západních Čech: 1945–1990. Plzeň: Západočeské 
nakladatelství, 1990.Blovice – uprostřed dům Josefa Matějky, 1940–1953, akvarel, 44 × 27 cm

Hostinec „Na Růžku“
Hostinec „Na Růžku“ v Hradišťské ulici čp. 17 patřil mezi nejstarší do-
ložené v Blovicích. Na mapách stabilního katastru se objevuje již na 
konci 30. let 19. století, ale s velkou pravděpodobností byl provozován 
již dříve. Původní budova se nacházela na rohu Hradišťské a Husovy 
ulice. Prvním doloženým hostinským byl v roce 1863 František Liška. 
V době jeho provozu se na tomto místě čepovalo výhradně pivo z blo-
vického měšťanského pivovaru. V letech 1882–1884 hostinec provozo-
val Jan Tumpach. Po roce 1884 se vedení podniku ujímá Vojtěch Šefl. 

Někdy po roce 1892 jej převzal Karel Kokeš. V 90. letech 19. století se 
zde čepovalo i pivo z Měšťanského pivovaru ve Strakonicích.
V roce 1906 byl majitelem celého objektu František Langmajer z Dol-
ců. V této době nesl hostinec název „U Langmajerů“. Později koupil 
budovu řezník Bohuslav Kratochvíl. Dalším provozovatelem byl Anto-
nín Šobr a od roku 1934 se vedení ujímá Antonín Maxa. V roce 1936 
objekt odkoupila Okresní záložna hospodářská v Blovicích.
Vstup do hostince vedl z Hradišťské ulice. Výčep byl přístupný z do-
movní chodby vlevo, kuchyně se nacházela za výčepem a do lokálu se 
vstupovalo z domovní chodby vpravo. V přízemí i v podkroví byl jeden 
hostinský pokoj. Od roku 1929 byla v budově klubová šatna fotbalové-
ho družstva SK Blovice. Koncem druhé světové války využívala pro-
story hostince jako učebnu blovická škola. Po znárodnění v roce 1951 
pak připadl pod Restaurace a jídelny Přeštice a druhá polovina budovy 
sloužila jako prodejna masa a uzenin. Hostinec byl zrušen v roce 1966, 

ale v době stavby nového Panského domu byl krátce znovu otevřen. 
Po jeho opětovném zrušení měl v objektu klubovnu Československý 
svaz mládeže a modelářský kroužek Svazarmu. V další části domu 
byla kancelář technických služeb města Blovic. V 80. letech 20. století 
byl celý objekt zbořen a na jeho místě postaven obchodní dům s par-
kovištěm.

Hostinec „V Hadrovně“
První doloženou majitelkou hostince „V Hadrovně“ na Husově ulici 
čp. 16 byla paní Bečvářová z Hradiště. Během 2. poloviny 19. století 
se v jeho provozování vystřídala celá řada osob. Po paní Bečvářové 
následoval pan Tumpach a kolem roku 1860 pak pan Emil Bezděk. 
V letech 1890 až 1892 jej vedl Emanuel Šefl a do roku 1885 Josef Špa-
ček. Dalším hostinským se stal od roku 1886 Václav Hraběta. V pro-
vozech blovických hostinců se často objevují stejná jména. Hostinec 
„V Hadrovně“ v letech 1895 až 1906 provozoval pan Karel Bečvář, ně-
kdejší majitel hostince v domě čp. 101. Do roku 1911 pak vedl hostinec 
Karel Terš. V roce 1911 koupil hostinec obchodník Artur Löwidt, který 
jej v roce 1913 zrušil a zřídil zde prodejnu obilí. Před zrušením hostince 
zde byla první schůzovní a cvičební místnost Dělnické tělovýchovné 
jednoty Blovice. Löwidtovi byli zavražděni během holokaustu českých 
a moravských Židů v období druhé světové války. Objekt bývalého 
hostince již neexistuje, byl zbořen v roce 1978. Dnes na jeho místě 
stojí obchodní dům Domus.

Hostinec pana Josefa Špačka
Řezník a uzenář Josef Špaček provozoval v letech 1882 až 1885 hos-
tinec „V Hadrovně“. Od roku 1886 přesídlil do hostince v domě čp. 136 

Demolice domu čp. 17, bývalý hostinec „Na Růžku“, 80. léta 20. století. 
MJP v Blovicích, p. o.

Vpravo v popředí hostinec „Na Růžku“, 20. léta 20. století. Foto: Soukromý archiv.
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na Hradišťské ulici. V roce 1902 ho koupil Alois Vlnař, který se do Blo-
vic přistěhoval z Nezbavětic. Po dvou letech hostinec zrušil a zřídil zde 
obchod s obilím a železem. Dnes na jeho místě sídlí Policie ČR.

Rudolf Mencl 
a Mgr. Michal Červenka

Zdroje:
Státní okresní archiv Plzeň-jih se sídlem v Blovicích, ARCHIV MĚSTA BLOVICE.
Státní okresní archiv Plzeň-jih se sídlem v Blovicích, KRONIKA MĚSTA BLOVICE, 
1837–1954.
Sbírka Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.
HNOJSKÁ Vendula a kolektiv blovických pamětníků. Blovice očima pamětníků. 
1. a 2. díl. Blovice: Muzeum jižního Plzeňska, 2007 a 2008. 

Vlevo v popředí hostinec „Na Růžku“ a vlevo v pozadí prodejna pana Löwidta. 
Foto: Soukromý archiv.

Vpravo v popředí obchod Aloise Vlnaře – budova původního hostince, 
poč. 20. století. Foto: Soukromý archiv.

Legionáři na slavnosti k odhalení pamětní desky prap. italských legií 
Jaromírovi Kašpárkovi, foto: MJP v Blovicích, p. o.

Legie v Rusku, foto: ČsOL.

Legie v Itálii, foto: ČsOL.

100. VÝROČÍ ZALOŽENÍ ČESKOSLOVENSKÉ OBCE LEGIONÁŘSKÉ
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Vážení čtenáři,
po dlouhé době máme vyhlídky na zlepšení 
pandemické situace a zmírnění mimořád-
ných opatření! V následujících řádcích Vám 
nastíním plány na nadcházející měsíce. 
Ve středu 16. června spustíme pro děti ve 
spolupráci s Městskou knihovnou Vodnic-
kou stezku! Tato nová trasa bude zprovoz-
něna až do začátku prázdnin, tedy do středy 
30. června.
Navazujeme tak na Čarodějnickou stezku, 
jejíž neuvěřitelně pozitivní ohlasy dalece 
překonaly naše očekávání. Celkem se na 
dobrodružnou stezku vypravilo minimálně 
500 dětí a rodičů, kteří nám v čarodějné kni-
ze zanechali neskutečných 128 vzkazů a ce-
lou knihu zaplnili! Za všechny Vaše krásné 
reakce velice děkujeme a doufáme, že se 
Vám bude nová stezka také líbit. Podrobné 
informace včas zveřejníme!
Třetí ročník „Léta za Liďákem“ by měl být 
zahájen ve čtvrtek 24. června tradičním od-
poledním posezením s hudbou k tanci 
i poslechu. Během letních prázdnin chys-
táme projekce oblíbeného letního kina. Pro 
letošní rok jsme změnili promítací dny z úter-
ků na čtvrtky. Doufáme, že pro Vás diváky 
bude tato změna příjemná a naplno si uži-
jete všechny filmy! Přesné termíny a výběr 
filmových titulů ještě upřesníme. Závěrem 
srpna plánujeme stylové rozloučení s „Lé-
tem za Liďákem“, a to open air koncertem 
populární kapely Lucie Revival!
Městská knihovna pro Vás pořádá další dvě 
dlouhodobé akce. První z nich je již 8. roč-
ník soutěže o vstupenku do ZOO pro dět-
ské čtenáře, kterou pořádá ve spolupráci se 
Zoologickou a botanickou zahradou města 
Plzně. Tato soutěž probíhá až do konce 
letošního roku 2021. Krátkodobější akcí je 
výtvarná soutěž „Čím nás JARO může 
překvapit“, která trvá od května do konce 
června. Za realizaci obou uvedených akcí 
a úspěšnou čarodějnickou stezku kolegyním 
z knihovny velice děkuji!
Připomínám, že od začátku května je spuš-
těna online registrace do nového podzimního 

tanečního kurzu, kterou naleznete na našich 
webových stránkách www.lidovydumblovi-
ce.cz. Velká část z Vás již přihlášku úspěšně 
odeslala! Děkujeme!
Jak jsem již v minulém čísle psal, stále 
můžete v předprodeji zakoupit vstupenky 
na představení Kaktusový květ, Halinu 
Pawlowskou – Manuál zralé ženy a Ženu 
za pultem 2. Vše pouze online prostřed-
nictvím portálu www.ticket365.cz. Bližší 
informace naleznete na našich webových 
stránkách.

Za Lidový dům Bc. Václav Podroužek
ředitel MKS Lidovým dům Blovice

KULTURNÍ PŘEHLED
Divadelní představení Kaktusový květ 
– 17. 10. 2021, online předprodej
Halina Pawlowská 
„Manuál zralé ženy“ 
– přesunuto na 9. 11. 2021, 
online předprodej
Představení “ŽENA ZA PULTEM 2” – 
18. 11. 2021, online předprodej
Divadelní představení 
Velké lásky v malém hotelu 
– další přesun na 26. 2. 2022, 
online předprodej
Předprodeje na www.ticket365.cz!
Online přihlášení do PODZIMNÍHO 
TANEČNÍHO KURZU 2021 na našich 
webových stránkách!
Bližší informace o dalších 
plánovaných akcích naleznete na:
 Webu – www.lidovydumblovice.cz 
 Facebooku –  
www.facebook.com/ldblovice 
 Instagramu –  
www.instagram.com/ldblovice 
 Telefon – 371 522 236
 Email – info@ldblovice.cz 

Informace z Lidového domu
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FOTOGRAFIE ČARODĚJNICKÉ STEZKY A KNIHY

Kamínek od Anetky – děkujeme!
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FOTOGRAFIE ČARODĚJNICKÉ STEZKY A KNIHY

Informace z knihovny

Malá ochutnávka z novinek, které přiby-
ly do fondu městské knihovny:

Knihy, které ocení hlavně ženy:
Brenda Novak – Fantastické léto
Když si Serenity nechala udělat testy na 
zjištění DNA, rozhodně nečekala, že na-
jde dvě nevlastní sestry, o jejichž existen-
ci neměla ani tušení. 
V jediném okamžiku 
se jí zhroutí představy 
o rodině, v níž dosud 
žila v lásce a harmo-
nii. Hlavou se jí honí 
spousta otázek a od 
setkání s nově naleze-
nými sestrami si slibu-
je odpovědi. Ideálním 
místem pro seznáme-
ní tří mladých žen se 
zdá být rodinný srub u jezera. Právě tam 
se trojice rozhodne poodhalit roušku tajem-
ství, které otřáslo jejich dosavadními životy. 
Do konce léta se budou muset vypořádat 
tím, že to, co dosud považovaly za pravdu, 
se ukázalo jako lež.

Alena Morštajnová
– Listopád
Ptali jste se někdy 
sami sebe, jaký by byl 
váš život, kdyby v lis-
topadu 1989 dopadlo 
všechno jinak? Jaké 
by byly naše osudy, 
kdyby komunismus 
neskončil a my zůstali 
za železnou oponou 

oddělující nás od světa i jeden od druhého? 
Jedna z nejúspěšnějších českých spisova-
telek Alena Mornštajnová opět překvapuje. 
Její nový román je dramatickým příběhem 
obyčejné rodiny, kterou velké dějiny jed-
né listopadové noci rozdělí a postaví proti 
sobě. Sledujeme příběh Marie Hajné, která 
je kvůli účasti na demonstracích zatčena 
a odsouzena ke dvaceti letům vězení.

Detektivní romány a thrillery:
Arnaldur Indridason – Temná zákoutí
Strhující příběh klasika současné island-
ské literatury. V jednom bytě je nalezena 
mrtvola osamělého starého muže. Na stole 
leží výstřižky z novin, 
jež se týkají případu 
vraždy, k níž došlo za 
druhé světové války. 
Tehdy kdosi zardou-
sil mladou dívku a její 
tělo ukryl u Národního 
divadla v Reykjavíku. 
Až na tyto výstřižky 
se v bytě starce nic 
podezřelého nenajde. 
U oběda s bývalou 
kolegyní Martou se 
o muži dozvídá vysloužilý policista. Když 
přijde řeč na ony novinové články, zpozor-
ní. Na případ té mrtvé dívky si totiž velmi 
dobře vzpomíná ze svého dětství.

Johana Kral – Tvář
Uprostřed švýcarských lesů objeví běžkař 
tělo brutálně zavražděné dívky s odříznu-
tým obličejem. Vyšetřování se ujímá dvojice 
mladých kriminalistů – ambiciózní Simon 

a jeho krásná kolegyně 
Camilla. Zavražděná 
dívka ale nezůstane 
jedinou obětí a Camilla 
se brzy začne obávat, 
že se její lehkovážná 
sestra může stát vraho-
vým dalším terčem.

Něco z historie:
Richard Dostál – Královi rytíři
Román z počátku čtrnáctého století se 
odehrává za vlády krále Václava II. Popi-
suje jeho cestu, kte-
rá pozvedla České 
království a udělala 
z něj politickou vel-
moc. Václav získává 
polskou korunu a brzy 
nato i uherskou. Zá-
roveň však chápe, že 
střet s Římskou říší je 
nevyhnutelný. Ve hře 
je i stará zášť k habs-
burské dynastii, která 
kdysi zničila jeho otce 
Přemysla Otakara. Když konečně ke střetu 
dojde a království je napadeno ze tří stran 
současně, vlivem politických her ztrácí veš-
keré spojence. Přesto se mu podaří útok 
odrazit.

Martin Nesměrák – Každému jeho hřivnu
Na hradě Landštejně zavražděn hradní pí-
sař. Podezření padne na kupce, který spolu 
se svým doprovodem v podhradí přenocoval 
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a hned za úsvitu spěš-
ně odjel. Adalrik ze Si-
chelbachu jeden z ve-
litelů hradní posádky, 
se za kupcem vypraví, 
aby jej vyslechl. Ku-
pec se však stane 
obětí přepadení Adal-
rik, který se stane ná-
hodným svědkem, je 
těžce zraněn. Vražed-
ných útoků přibývá, 
navíc se množí přepady eskord s královými 
penězi. Souvisejí nějak spolu všechny tyto 
události? Landštejnská posádka postupně 
rozkrývá temné spiknutí.

 
Něco pro malé i větší čtenáře:
Dav Pilkey – Dogman. Pán blech
Nejlepší psolicajt na světě a obránce bez-
branných musí opět 
do akce. Ve městě 
totiž řádí nová banda 
zloduchů, s kterými 
je potřeba udělat 
krátký proces. Na-
štěstí Dogman není 
sám – do boje se 
zlem se spolu s ním 
vydává jeho parťák 
Superkotě a robot 
RETARD. Ale co to? 
Že se spojí dokonce i 
s největším padouchem Péťou? To svět ne-
viděl! Sledujte nová dobrodružství hrdiny 
s psí hlavou!

Wibke Brueggemannová – Láska je na prd
Vtipný queer román o tom, že zamilovat se 
možná není až tako-
vá pitomost. Patnác-
tiletá Phoebe má za 
to, že zamilovat se je 
zbytečné a ponižují-
cí, a tak se zařekne, 
že to nikdy neudělá. 
Láska je podle ní 
jen chemická reakce 
mozku, která nezpů-
sobuje nic než cha-
os. Pak ale dostane 
brigádu v místním 
second handu a sho-
dou náhod, tam narazí na Emmu... Dívku, 
která dost možná, aniž by o to vůbec usi-
lovala, docela změní Phoebein pohled na 
věc. Neuvěřitelně vtipná romantická kome-
die.
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MLADÝ MIRČA – HRDINA BOJŮ O SLOVENSKO
V roce 2021 si Československá obec legionářská připomíná sté vý-
ročí svého založení a její plzeňská jednota při té příležitosti v rámci 
seriálu Blovických novin představí několik legionářských osob-
ností spojených s Blovicemi a jejich okolím. Začněme Jaromírem 
Kašpárkem, jehož jméno znají všímaví obyvatelé Blovic z pamětní 
desky na náměstí. 

Jaromír Kašpárek se narodil 25. pro-
since 1896 v jihočeském Protivíně 
a až později, po smrti otce Metodě-
je, drážního úředníka, se s matkou 
přestěhoval do Blovic, kde rodina 
bydlela na náměstí v domě čp. 176. 
Kašpárkova matka Marie, rozená 
Brandlová, z Blovic pocházela. 

V době vypuknutí první světové 
války byl ještě studentem plzeňské 
obchodní akademie, ale roku 1916 
i jeho povolala rakousko-uherská ar-
máda do svých řad. V červnu odejel 
na frontu, nejdříve na ruskou, ná-
sledně na italskou. Války mezi Ra-
kousko-Uherskem a Itálií se zúčastnilo tisíce českých a slovenských 
vojáků, zvláště v oblasti řeky Soča. Těžké boje na tzv. sočské frontě 
probíhaly o rakousko-uherské předmostí na pravém břehu Soči, zá-
padně do města Gorice, na území dnešní Slovinské republiky. Mezi 

červnem 1915 až zářím 1917 
se armády utkaly v jedenác-
ti bitvách na Soči, dvacátou 
byl rakousko-uherský průlom 
u Caporetta. Kašpárek se ho 
však již nezúčastnil, neboť 
během 11. bitvy na Soči padl 
22. srpna 1917 do italského 
zajetí u osady Deskle vzdá-
lené zhruba dvacet kilometrů 
severně od Gorice. Italové 
zaútočili velkou přesilou na 
demoralizovaného nepřítele 
a přinutili ho ustoupit, ale bě-
hem následného protiútoku se 
frontová linie vrátila do původ-
ních pozic. 
Ačkoliv mohl Kašpárek zby-
tek války strávit jako válečný 
zajatec v relativním klidu, 
rozhodl se znovu bojovat. 
Tentokrát však dobrovolně 

v řadách československé legie. V zajateckém táboře u města Sul-
mona si podal přihlášku do samostatného československého vojska 
na půdě Itálie. Smyslem legie bylo bojovat za mezinárodní uznání 
samostatného státu Čechů a Slováků. Za tímto účelem vzniklo na 
Apeninském poloostrově několik československých pluků po vzoru 
jednotek utvořených již dříve v Rusku a ve Francii. Střelecké (pěší) 
pluky italských legionářů, mezi které se mohl od 12. července 1918 
počítat také Kašpárek, byly číslovány od čísla 31 do čísla 35 a navíc 
byl utvořen také výzvědný pluk čísla 39. Jaromír se stal příslušníkem 
35. československého střeleckého pluku s posádkou ve městě Folig-
no a mezi ostatními bratry legionáři byl znám jako Mirča. 

Válka na italské frontě skončila 4. listopadu 1918 a pro Čechoslováky 
z legie se tak otevřela cesta do nové vlasti – do Československé re-
publiky – za kterou se rozhodli bojovat. Samostatný československý 
stát byl vyhlášen již 28. října 1918 a prakticky ihned bylo potřeba vo-
jensky zajistit území nové republiky. Kromě německy-mluvícího čes-
kého a moravského pohraničí se jednalo také o Těšínsko a Sloven-
sko. Maďaři vnímali Slovensko jako historické uherské území. Vojska 
československých legií se dosud nacházely za hranicemi, a tak 
prvními československými dobrovolníky, kteří se na Slovensko ode-
brali, byli sokolové a vojáci domácího vojska. V březnu 1919 došlo 
v Maďarsku k bolševické revoluci a nový stát Maďarská republika rad 
pod vedením Bély Kuna usiloval o vojenské přičlenění Slovenska. 
Legionáři z Itálie měli cestu domů nejkratší a na přelomu let 1918 až 
1919 se několika vlakovými transporty přepravili do Čech. Většina 
světa ještě slavila konec Velké války, když se československé oddíly 
musely vydat do dalšího boje. Republiku, kterou vybojovaly, musely 
nyní ubránit. 

Maďarská Rudá armáda na své severní frontě zahájila 30. května 
1919 všeobecný útok vůči československému vojsku. Během svého 
rychlého postupu dobyla Lučenec, Rimavskou Sobotu, Levice, Šahy, 
Nové Zámky a Košice. Mezi nejtěžší boje patřily boje u Komárna, 
Nových Zámků, na Košicku, u Miskolce a Salgotarjanu. Cílem Maďa-
rů bylo protnout Slovensko od jihu na sever, rozdělit československé 
síly a spojit se se sovětskou (ruskou) Rudou armádou postupující do 
Polska. Polské hranice dosáhla maďarská Rudá armáda 10. června, 
když před tím obsadila Krompachy, Sabinov, Humenné, Michalovce 
a Bardějov. Touto ofenzívou byla československá armáda na Sloven-
sku rozdělena na dvě části, východní a západní skupinu. Maďarským 
bolševikům však došel dech a od 15. června 1919 byla zahájena čes-
koslovenská protiofenzíva, která sice nezaznamenala mnoha úspě-
chů, ale podkopala bojovou morálku nepřítele. Jednalo se o začátek 
porážky maďarských sil. 

Na začátku druhé poloviny června 1919 bojovali italští legionáři 
z 35. československého střeleckého pluku na území dnešního okresu Kulometný oddíl československých legionářů z Itálie na Slovensku

Mapa bojů o Slovensko z června 1919

Jaromír Kašpárek (1896–1919)
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Rožňava v Košickém kraji. Mezi nimi byl i desátník Jaromír Kašpárek 
z Blovic. Jejich úkolem bylo poutat nepřátelské síly u města Plešivec, 
aby mohla západní skupina československých vojsk podniknout pro-
tiútok. Legionáři se Plešivce zmocnili dvakrát, a i když byli dvakrát 
vytlačeni, podařilo se jim splnit svěřený úkol, neboť Maďaři museli 
do bojů nasadit dvojnásobné síly, které pak chyběli na jiném úseku 
fronty. Příslušníci legionářského 35. pluku se zde obětovali pro dobro 
celku, jak dokládá zápis v plukovní kronice: „Zde pětatřicátníci doká-
zali, že láska k vlasti jim není planou frází.“

O náročných bojích o Plešivec a střídajících se úspěších obou válčí-
cích stran pojednává část Kroniky 35. pěšího pluku „Foligno“: „Dne 
18. června byl II./35. prapor přinucen ustoupiti až na železnici sev. 
města Plešivce. avšak protiútokem ve 3 hod. se jej opět zmocnil. 
Maďaři však novým mocným náporem zatlačili II. prapor z Plešivce 
na sever. Dne 19. června byl proveden znovu útok na Plešivec II. 
a III. praporem pod velením majora Melichara. Útok byl proveden 
opět II. praporem o 5 hod. ranní III. prapor byl v záloze. Nepřítel byl 
znovu přinucen k ústupu a II. prapor vnikl až na okraj města, do kte-
rého vyslal hlídky. Na to bylo zaujato obranné postavení již. Plešivce. 
Avšak Maďaři nelenili a dne 20. června o 4.30 hod. provedli opětně 
útok s velkými silami na naše vojska v postavení. V 7 hod. byla naříze-
na evakuace Plešivce a nařízen ústup, který kryla 9. a 10. rota. Nové 
obranné postavení bylo zaujato jižně Kmitapolcza. Dne 21. června 
byly vydány disposice pro útok na Plešivec, byly však podle rozkazu 
divise večer odvolány. Dne 23. června přišla zpráva o příměří s roz-
kazem ‚Nepodnikat žádné ofenzivní akce‘.“ 

Oddaný láskou k vlasti zde svůj život položil legionář Jaromír 
Kašpárek, příslušník 8. roty. Padl v boji o Plešivec 20. června 1919  

ve dvaadvaceti letech. Dle ně-
kterých dobových vyjádření byl 
podřezán a ubit pažbami maďar-
ských bolševiků, dle jiných byl 
ubodán bajonety. Jisté je, že padl 
jako pravý hrdina, v boji muže 
proti muži.

Československo-maďarská válka 
o Slovensko skončila maďarskou 
kapitulací 1. srpna 1919. Česko-
slovenská strana zaznamenala 
ztrátu 861 zemřelých, 1 960 ne-
zvěstných a 2 830 zraněných.

Kašpárkova rodina zajistila ješ-
tě v srpnu 1919 exhumaci jeho 
ostatků a převoz z Rimavské So-
boty do Blovic. Zde byly pocho-
vány na městském hřbitově s ná-
pisem „Spi sladce květe urvaný 
naděje nedožitá“ na náhrobku. 
U příležitosti třetí výročí smrti byl 
v roce 1922 povýšen do hodnosti 
praporčíka in memoriam. 

Bratři legionáři na Mirču Kašpárka nezapomněli a 11. července 1937 
mu v Blovicích na náměstí, na domě čp. 176, odhalili pamětní desku. 
Autorem bronzové desky byl akademický sochař Jan Vlach z Pra-
hy, bratranec Jaromíra Kašpárka. Slavnostního odhalení desky se 
zúčastnilo množství blovických občanů a zástupců korporací, spol-
ků i československé branné moci. Nechyběli členové Západočeské 
župy Československé obce legionářské ve stejnokrojích. Slavnost 
začala uvítáním hostů na nádraží a přesunem na hřbitov, kde byly na 
Kašpárkův hrob položeny květiny. Následoval průvod na Masaryko-
vo náměstí, kde došlo k samotnému aktu odhalení desky. Následný 
koncert vojenské kapely Pěšího pluku 35 byl přerušen deštěm a ve-
selice se přesunula do Panského domu. Celá akce dalece přesaho-
vala rámec města i kraje. 

Kašpárkova pamětní deska na blovickém náměstí by měla být při-
pomínkou hrdinství československých legionářů i dnes. I na tak 
frekventovaném místě ji leckterý kolemjdoucí může přehlédnout, 
neboť se nachází až mezi okny prvního patra. Na druhou stranu je 
tím deska uchráněna před vandalismem. Snad se na ní budou zraky 
blovických občanů obracet častěji s vědomím poselství o sebeobě-
tování mladého vlastence, které je v příběhu legionáře Jaromíra Mirči 
Kašpárka skryto. 

text: Petr Tolar, Československá obec legionářská
foto: Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích 

a Vojenský historický archiv Praha

Italský legionář na polní stráži na československo-maďarské linii

Hrob Jaromíra Kašpárka na blovickém hřbitově

Slavnost odhalení pamětní desky Jaromíru Kašpárkovi v Blovicích

Detail pamětní desky umístěné na 
domě čp. 176 na Masarykově náměstí 
v Blovicích
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GYMNÁZIUM BLOVICE

Zprávy ze školství

AKTUALITY Z GYMNÁZIA BLOVICE
Přijímací zkoušky
První týden v květnu se konaly přijímací 
zkoušky na střední školy. Řada dětí tak do 
školních lavic usedla po několika měsících di-
stanční výuky a čekala je opravdová zkouška 
ohněm. V prvním kole test z českého jazyka 
a z matematiky vykonávalo více než 60 zá-
jemců o osmiletý obor našeho gymnázia 
a 30 uchazečů o obor čtyřletý. Všichni žáci 
se museli prokázat negativním testem na CO-
VID-19 a po celou dobu museli mít nasazenu 
ochranu dýchacích cest. I přes všechna opat-
ření probíhalo přijímací řízení v klidu a všich-
ni uchazeči zaslouží pochvalu za naprosto 
bezproblémový průběh. Právě v těchto dnech 
budou známy výsledky přijímacího řízení, dr-
žíme všem palce a těšíme se, až se s našimi 
novými žáky poznáme.
Rotační výuka
Od 4. května byla na 2. stupních ZŠ a niž-
ších ročnících víceletých gymnázií zahájena 
rotační výuka, tedy střídání distanční a pre-
zenční výuky. Jako první se do našich lavic 
vrátili primáni a sekundáni a nás moc zajímal 
jejich pohled na věc. A co jsme se z anonym-
ních dotazníků dozvěděli?
Více než 60 % žáků vyhovuje nejvíce pre-
zenční výuka, na 2. místě v oblíbenosti se 
umístila výuka rotační se 30 %. Nejméně 
žákům vyhovuje distanční výuka – nejčastěji 
byly zmiňovány technické problémy a stereo-
typní sezení u počítače, na druhou stranu si 
při výuce doma žáci užívali pozdější vstávání, 
přehledné zadávání úkolů a možnost rozvrh-
nout si svůj čas.
Po návratu do školy se žáci primy a sekundy 
nejvíce těšili na své spolužáky, učitele a na 
„normální“ učení. Největší obavy měli naopak 
z testů – vědomostních i antigenních. Jejich 
obavy se ale nenaplnily - vědomostní testy se 
nepsaly a antigenní testy „byly v pohodě“. 
A co by rádi změnili na prezenční výuce? 
Rozhodně by zrušili testování (alespoň anti-
genní  ) a nošení roušek, povolili by běžné 
hodiny tělocviku a otevřeli by školní bufet. 
Snad se jim alespoň některá přání splní, roz-
hodně by si to zasloužili.

Projekt Vzdělávání 4.0 v Plzeňském kraji 
na Gymnáziu Blovice
Naše škola je od ledna 2021 součástí pro-
jektu Vzdělávání 4.0 v Plzeňském kraji, který 
je zaměřený na podporu polytechnického 
vzdělávání. Celkovou částkou přesahující 
3 miliony korun budou v průběhu příštích 
třech let podporovány mimoškolní aktivity 
v předmětech chemie, fyzika, biologie a an-
gličtina. Projekt dále financuje už několik let 
zavedený čtenářský klub pro žáky nižšího 
gymnázia. 
Velikou radost máme z nového oboru, který 
jsme díky projektu mohli do školy přinést. Je 
jím robotika. Ve dvou kroužcích se naši žáci 
učí nejen obecné programování, ale také pro-
gramování robotů. Důležitou motivací v tomto 
oboru je podzimní soutěž robotiky, které se 
budou účastnit školy z celého Plzeňského 
kraje. Přestože jsme v této oblasti úplnými 
začátečníky, věříme, že na soutěži uspějeme.
Lektory mimoškolních aktivit jsou z velké čás-
ti naši pedagogové, ale s fyzikou pro vyšší 
gymnázium a s kroužky robotiky nám pomá-
hají akademičtí pracovníci z FAV a FEL ZČU 
v Plzni. Naši žáci díky tomu dostanou příle-
žitost stát se součástí dění na vysoké škole. 
Kromě plánovaných exkurzí a prohlídek mo-
hou naši žáci využít ke své odborné činnosti 
také specializované laboratoře obou fakult.
Součástí každé aktivity jsou poutavé exkurze. 
I ty jsou plně hrazené z projektu, vč. vstupů 
a dopravy.
Těší nás také spolupráce s partnerskými 
základními školami v okolí. I jim nabízíme 
mimoškolní aktivity v odborných předmětech 
zdarma a i pro ně jsou plánované plně hraze-
né zajímavé exkurze.
Díky projektu Vzdělávání 4.0 v Plzeňském 
kraji dosáhne naše gymnázium na velké 
množství nového vybavení a učebních pomů-
cek. Kromě nově vybavené učebny IVT po-
řídíme řadu pomůcek i do laboratoří chemie, 
biologie a fyziky.
Jedinou komplikací při uskutečňování našich 
plánů je v současné době koronavirová krize, 
která vyhnala děti ze škol k počítačům a za-
mezila konání exkurzí. Věříme ale, že se nám 

konečně blýská na lepší časy a že brzy pobě-
ží vše tak, jak si představujeme.
Badatelské kluby z biologie a chemie
Žáci nižšího gymnázia mají možnost navště-
vovat badatelské kluby z biologie a chemie. 
V minulém roce probíhal badatelský klub pří-
rodovědný v rámci projektu Šablony, v tomto 
roce žáci mohou navštěvovat kroužky dva, 
chemický a biologický, a to v rámci projektu 
IKAP II. Chemický kroužek probíhá pod ve-
dením Hany Chytré, biologický kroužek pod 
vedením Hany Tlapové. V současné době 
mohou setkání probíhat jen na dálku, ale 
i touto formou se žáci seznámí se zajímavými 
pokusy, které si poté budou moci vyzkoušet 
ve školní laboratoři. Již nyní se všichni těší-
me, až budeme moci začít pracovat v labora-
toři nebo chodit na botanické vycházky.
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PRÁCE NAŠICH ŽÁKŮ
I v tomto čísle Blovických novin si Vás dovolíme seznámit s pracemi 
našich žáků. 
S domácími mazlíčky nyní děti tráví spoustu svého času, což mohou 
jistě potvrdit i učitelé, kteří měli možnost řadu z nich vidět při on-line 
hodinách. Když tedy členové čtenářského klubu dostali za úkol napsat 
bajku, o hlavních hrdinech bylo jasno!
Přinášíme Vám také ukázky výtvarných děl z distanční výuky. Žáci 
sexty a 2. ročníku se věnovali optickému umění op-art, které vychází 
ze střídání černé a bílé plochy. Výsledkem jsou velmi zdařilá díla, která 
připomínají optické klamy a navozují pocit pohybu.

PONÍK TONÍK
(Adéla Šlajsová, prima)
Poník Toník se narodil teprve nedávno. Hříbě to bylo veselé a roz-
verné. 
Jednou přeskakoval přes potůček. Maminka mu říkala: „Neskákej 
přes ten potůček, spadneš tam a něco se ti stane!“ Toník ale mamin-
ku neposlouchal a myslel si: „Neboj se, dávám pozor.“ Po chvíli ho 
ale skákání přestalo bavit a obrátil se na maminku: „Nepůjdeme už 
domů?“ Maminka odpověděla: „Dobrá, tak jdeme domů.“ Šli tak dvě 
minuty a najednou uviděl Toník velkou jámu. Zařehtal: „Maminko, 
dívej!“ a přeskočil jámu. Maminka mu na to řekla: „Jsi šikovný, ale je 
to nebezpečné!“ Toník protočil oči a skákal dále. Skočil pětkrát a po 
šesté do jámy spadl. Začal brečet a maminka  ho pokárala: „Toníku, 
Toníku, kdybys mě poslechl, tak by se tohle nestalo.“
Maminka zavolala na pomoc hospodáře, ten přinesl lano a potom 
Toníka společně vytáhli. 
Toník se přitulil k mamince a slíbil, že už bude poslouchat a nebude 
nikdy nic bezhlavě přeskakovat.

Poučení: TAK DLOUHO SE CHODÍ SE DŽBÁNEM PRO VODU, AŽ 
SE UCHO UTRHNE!

BAJKA O DVOU PSECH
(Alžběta Sochorová, prima) 
Byl jednou jeden pes. Vlkodav to byl a jmenoval se Karlík, i když 
vlkodav není nikdy žádný drobeček. Žil si spokojeně v domě svých 
páníčků. K dispozici měl pohovku, na které nesměl sedět nikdo kro-
mě něho samotného. Venku se proháněl po zahradě, lámal kytičky 
a dupal po záhonech, ale nikdo mu nenadával, protože to byl miláček 
rodiny. Nenáviděl jenom pošťáky a ti byli jediní, co se ho báli. Hrál 
si s dětmi – všechny ho milovaly. Krmili ho jen tou nejlepší stravou, 
dostával i chutné kosti obalené spoustou masa.
Jenže časy se změnily. Páníčkové věděli, že vlkodav je zvíře ze 
smečky. A tak se za nějaký čas objevil vlkodav číslo 2. Pro změnu 
se jmenoval Ferdík. Jenže každý z těch dvou psů měl jinou povahu, 

Lucie Lukášová

Eva Cabrnochová

Anita Schneiderová

Matyáš Urbánek
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POSTUPNÝ NÁVRAT ŽÁKŮ DO ŠKOLY
3. 5. 2021 nastoupili k rotační výuce i žáci 
druhého stupně. Nejprve třídy 6. a 7. V dalším 
týdnu pak žáci 8. a 9. tříd.
Opět se testování zvládlo velice rychle a bez 
problémů. Prováděli ho pedagogové u při-
pravených stolků za dodržení všech hygie-
nických pravidel. Pedagogové z naší školy 
k tomu přistoupili zodpovědně, takže výsled-
ky jsou natolik spolehlivé, nakolik jsou spoleh-
livé testovací sady.
Děkuji městu a jeho četě za zapůjčení a při-
vezení lavic do areálu školy. Umístili jsme sku-
piny lavic a stolků po areálu tak, aby se tam 
mohli žáci učit v případě pěkného počasí a vy-
užili tak možnosti být na čerstvém vzduchu.

Ven se chodí nadýchat žáci téměř za každé-
ho počasí, třeba jen na chvilku.
Někteří žáci 2. stupně byli trochu zaskočeni 
tím, že stále platí školní řád, že by měli nosit 
nějaké věci, a také plnit úkoly. I když mají 
chvilku na adaptaci, do konce roku mnoho 
času nezbývá, takže nějaké zkoušení je jistě 
čeká. 
Od 17. 5. – nastoupí všichni žáci naší školy 
k prezenční výuce a testováním 1× za týden.
Snad posledních šest neděl letošního škol-
ního roku zvládneme už naplno tak, jak si 
všichni přejeme.
Ve školní družině jsme pečovali o děti rodičů 
vybraných profesí i v době distanční výuky.

OHLÉDNUTÍ DRUHÉ…
V minulém čísle Blovických novin jsem zavzpomínala na stavby, které 
proběhly ve škole za mého působení.
Dnes se budu věnovat akcím a programům, které jsme organizovali. 
Samozřejmě nemohu vzpomenout na všechny, ale alespoň některé si 
pozornost zaslouží.
Vždy mi velice těšilo, když na nich byla velká účast a z návštěvníků 
vanula spokojenost. Měla jsem ze svých kolegů radost, protože ti vše 
připravovali a dodnes si velice cením toho, že jsem vždy našla pocho-
pení jak u pedagogů, tak i u ostatních zaměstnanců.
Některé akce pro veřejnost:
Besídky pro rodiče prvňáčků
Setkání bývalých učitelů
Vánoční setkávání ve třídách 1. stupně
Vernisáže prací žáků s programem i návštěvou veřejnosti
Setkání škol – organizace programu v areálu školy, kterého se účast-
nili žáci všech blovických škol
Výročí školy – 50 i 55 let
Sázení památného dubu
100 let republiky

Sázení národního stromu – lípy
Cyklozávod pro rodiče s dětmi
Tančírna – muzikál 
Otevření nového hřiště na atletiku a víceúčelového hřiště se závody
30. výročí Sametové revoluce
Vánoční setkání

a tak se ti dva nesnášeli. Vrčeli na sebe, štěkali. A jak si nadávali, 
když se honili po zahradě i po domě. Ještě že lidé psí řeči nerozu-
mějí, jinak by museli dětem zacpat uši. Snažili se jeden druhému 
zakousnout do ocasu, jindy kousl jeden druhého do nohy. Někdy to 
chtělo i pomoc zvěrolékaře pana Sutnara.
Za jednoho krásného letního dne v bezpečné vzdálenosti od sebe 
leželi oba na sluníčku a podřimovali. Stalo se něco nečekaného. Fer-
dík najednou vstal a lehl si kousek od Karlíka. 
„Snad mě nechce provokovat?“ povídal si pro sebe Karlík.
Ale Ferdík za chvíli promluvil úplně jinak, než si Karlík myslel: „Podí-
vej, kamaráde, bylo by na čase, aby psi ukázali lidem, že se dovedou 
domluvit. Přece se nebudeme pořád rvát. Je to otrava na sebe vrčet 
a štěkat, když si můžeme v klidu povídat. Oba nás to bolí, když si 
lížeme svoje rány. Co ty na to?“
Karlík byl nejdřív trochu překvapený, ale pak se rozpovídal taky: 
„Jestli ti mám říct pravdu, mně už to taky lezlo na nervy. Vždyť je tu 
místa dost – můžeme být přátelé. Podáme si packy na přátelství!“ 
Vstal a šel k Ferdíkovi. Podali si packy a objali se. Dva navěky dobří 
přátelé.
V tu chvíli se otevřely dveře z kuchyně. Panička vyhodila ven kost 
obalenou masem. Přátelé se rozběhli ke kosti – a už lítaly chlupy, už 
se cenily zuby. Naši „přátelé“ se o kost porvali – jako, no jako psi…

Ponaučení: STAČÍ JENOM MÁLO, ABY BYL ČLOVĚK NA ČLOVĚKA 
JAKO PES. PŘÁTELSTVÍ – TO NEJSOU JENOM SLOVA. 

KŘEČEK BERTÍK A KOLEČKO ANEB 
NEŘÍKEJ HOP, DOKUD NEPŘESKOČÍŠ 
(Alžběta Písková, sekunda)
Kdysi ne tak dávno se v malém domku v blíže nespecifikovaném městě 
nacházel malý domek. V něm byl pokoj malé holčičky a v tom pokoji byla 
klec, ve které právě probíhal velice napínavý závod.
„A Bertík běží tak rychle jako ještě nikdy! To je neuvěřitelné! Taková rych-
lost se jen tak nevidí! Rozhodčí už připravují pohár s jeho jménem! Tohle 
je jasná výhra pro křečka Bertíka… Ale co to vidím? Kolečko dohání 
svého soupeře, ano, je to tak, Kolečko! Dohonilo Bertíka a rychlostí větru 
se blíží k cíli! Rozhodčí škrtají Bertíkovo jméno na poháru a přepisují ho 
na Kolečko! Kolečko vítězí! Bertík ztrácí rovnováhu a zcela vysílen padá 
na zem!“
A spolu s Bertíkem padly k zemi i jeho představy o závodech. Už žádný 
„bleskokřeček“ Bertík, už žádné závody. Zase jenom obyčejný křeček 
Bertík a normální běhací kolečko. Bertík začal probodávat kolečko po-
hledem. To se mu svou přítomností doslova vysmívalo. „Tohle měl být 
můj pohár!“ rozkřikl se Bertík, protože zapomněl, že závod byl pouze 
v jeho představách. Kolečko samozřejmě mlčelo. „Dáme odvetu?“ zeptal 
se Bertík běhacího kolečka. Když kolečko nic neříkalo, Bertík se zamra-
čil: „Nemůžeš odpovědět, když se slušně ptám?“ Po chvíli ticha si Bertík 
vlezl zpátky do kolečka a rozběhl se.
„Po předchozí porážce se Bertík vrací do závodu s novou vervou. Běží 
rychleji než předtím.“ „Tohle bude snadné,“ pomyslel si Bertík šťastně. 
„Ale co to? Kolečko zase získává náskok. Bertík své vítězství nejspíš 
zakřikl! A kolečko opět vítězí! Z toho plyne ponaučení pro Bertíka. Ni-
kdy nesmí říkat hop, dokud nepřeskočí! Snad si z toho vezme pro příště 
ponaučení!“

ZŠ BLOVICE

Setkání bývalých učitelů 
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Vánoční setkávání ve třídách 1. stupně 

Setkání škol 

Sázení národního stromu – lípy

Cyklozávod pro rodiče s dětmi  

Otevření nového hřiště na atletiku a víceúčelového hřiště se závody

30. výročí Sametové revoluce Sázení památného dubu 

Vernisáže prací žáků s programem i návštěvou veřejnosti
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Akce ve škole
Křeslo pro hosta – biskup F. Radkovský
Patronáty osmáků nad prvňáčky – první den ve škole
Cesta za povoláním – pro žáky 8. tříd – návštěvy firem
Zdravé svačinky
Školní sněm – zvolení zástupci žáků spolupracují s vedením

Vánoční setkání – dílny s rodiči  

Křeslo pro hosta – biskup F. Radkovský   

Den D 
– soutěž v projektech mezi deváťáky 

Koncert školní kapely  

Projektové dny ve školní jídelně – Den s bylinkami 

Patronáty osmáků nad prvňáčky – první den ve škole    

Školní sněm – zvolení zástupci žáků spolupracují s vedením            
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Poznej sebe a své kamarády
Lyžařské kurzy
Sobotní neučení – výlet s žáky a jejich rodiči s plněním úkolů
Recyklohraní
Nejlepší atlet školy
Pozorování zatmění Slunce
Den D – soutěž v projektech mezi deváťáky
Noc v knihovně
Pasování na čtenáře
Čteme s rodiči
Koncert školní kapely
Noc ve škole
Dílny pro budoucí prvňáčky
Projektové dny ve školní jídelně – Den s bylinkami
Každoroční organizace okresních kol soutěže mladých cyklistů –  
Besip 

Mohla bych jmenovat ještě celou řadu dalších aktivit – turnaje, sou-
těže, karnevaly, exkurze, besedy…
Kolik hodin, dnes již zapomenuté práce, to bylo. Už nám ji připome-
nou jen fotografie, ale vzpomínáme na ni rádi.  

Vybavení školy, projekty
Abychom mohli vybavit školu nadstandardními technologiemi i po-
můckami, byla potřeba získat dotace a naučit se realizovat projekty.
S tím nám velmi pomáhali současní představitelé města, zejména 
pan starosta R. Zelenka a pan radní P. Vlach.

Byly to projekty:
2010 – EU – Peníze školám – Šablony 1
2012 – Škola on line – OPVK Vzdělávání pro 
konkurenceschopnost
2013 – Když samotná škola nestačí – Blended 
learning
2015 – Kvalitním vybavením k optimalizaci vy-
učování – ROP – jazyková učebna
2016 – Výzva 56 – Čteme s porozuměním 
i v cizích jazycích
         Výzva 57 – Vybavení dílen
2018 – Šablony pro ZŠ a MŠ. Tento projekt 
skončil nyní.
Takto jsme získali přes 12 mil. Kč. Díky tomu 
jsme mohli nakoupit nové vybavení do dílen, 
čtenářské dílny, udělat novou jazykovou učeb-
nu, založit naučnou stezku, nakoupit interak-
tivní televize do všech tříd, moderně vybavit 
chemickou laboratoř či zřídit školu on line.
Teď naposled jsme přistoupili k obnově počí-
tačové učebny na 2. stupni.

R. Kohoutová

Každoroční organizace okresních kol soutěže mladých cyklistů – Besip

Vybavení ZŠ Blovice

Vybavení ZŠ Blovice

Vybavení ZŠ Blovice
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ZUŠ BLOVICE

ZUŠ PŘEDSTAVUJE NOVÉ LOGO ŠKOLY 

Logo jako takové hraje v dnešní době při čin-
nosti jakékoliv organizace velice důležitou 
roli. Využívá se při propagaci aktivit dané fir-

my a jednoduše reprezentuje celou organi-
zaci. ZUŠ Blovice dlouhou dobu žádné logo 
nevyužívala. Rádi bychom vám nyní před-
stavili logo, které bude odteď zdobit všechny 
programy koncertů, plakáty a pozvánky na 
akce školy. Autorkou loga je žačka ZUŠ Blo-
vice Eliška Karpíšková.
Základní myšlenkou při tvorbě loga bylo 
symbolicky spojit místo, kde se ZUŠ nachází 
a vyjádření samotné činnosti.
Město Blovice je místem, kde se ZUŠ nachá-
zí a rovněž je zřizovatelem této příspěvkové 
organizace. V logu ho symbolizuje zjedno-
dušený znak města.
Notová osnova představuje nejen obor 
vzdělávání, ale také cestu. Cestu, která 
zpočátku začíná nenápadně, ale stále se 

rozšiřuje, stejně jako časem nabyté vědo-
mosti a dovednosti. A protože žádná cesta 
není jednoduchá a přímá, je i tato osnova 
zvlněná. Na počátku této cesty je v městské 
bráně umístěn houslový klíč jako vyjádření 
toho, že bez přispění Města Blovice by čin-
nost ZUŠ nebyla možná, pomyslně tu cestu 
k činnosti odemyká.
Na zkratce ZUŠ jsou zopakovány barvy 
z městského znaku a tyto jsou i na notách 
před písmeny. Písmena B, C, E jsou umístě-
na na notové osnově tak, jak jsou umístěny 
noty se stejným názvem.
V případě rozšíření ZUŠ o další obory je 
dostatek místa pro doplnění jejich symbolů  
nad „cestu“ notové osnovy.

INFORMACE Z DDM BLOVICE

VÁŽENÍ RODIČE, MILÉ DĚTI, PŘÍZNIVCI LETNÍCH TÁBORŮ,
nejprve Vás seznámíme s několika informacemi k letošní organi-
zaci dětských letních táborů. Předem upozorňujeme, že jsme se 
mylně domnívali, že máme všechny podstatné informace pohro-
madě tak, abychom Vám je mohli co nejdříve předat. Proto všichni 
pedagogové dostali pokyn, aby se spojili s rodiči dětí, které letos 
s námi pojedou na letní tábory. A věřte, není vás málo. Jaké bylo 
naše překvapení, když jsme se ve středu 12. 5. 2021 zcela mi-
mochodem dozvěděli od hlavní hygieničky ČR paní P. Svrčino-
vé, že pro účast na letním táboře bude letos nutný jen PCR test 
místo předem avizovaného antigenního testu! Tato informace nás 
zaskočila a tak jsme následující den jednali s mnoha institucemi 
MZ a MŠMT. Nikde jsme neobdrželi žádné informace, ze kterých 
bychom byli moudří. Večer pak sdělovací prostředky oznámily, že 
antigenní test z testovacího centra nebude stačit a opravdu je ve 
hře PCR test, který navíc by si měli hradit sami rodiče. Tahle in-
formace je bohužel „facka“ pro všechny pořadatele táborů, ať už 
jsou to domy dětí, spolky, junák či skaut, sportovní tábory či další 
organizace. Letos jsme měli opravdu hodně práce s tím, abychom 
rozpočty táborů udrželi v rozumné míře anebo abychom nemuseli 

výrazně zdražovat. PCR testy, by však tábory výrazně prodražily 
a rodičům i dětem zkomplikovaly nástup na každý tábor. Proplá-
cení testů státem asi nebude úplně reálné a zdravotní pojišťovny 
se zatím k tomu kroku také nevyjádřily. Přitom, tohle je stěžejní 
informace pro každého pořadatele a pro všechny rodiče. Prosíme 
tedy, sledujte naše webové stránky (www.ddm-blovice.cz) nebo 
náš facebook, kde budeme aktualizovat nové informace k pořádání 
táborů. Dále nabízíme týden otázek a odpovědí (pokud je budeme 
znát) v týdnu od 17. 5. do 21. 5. 2021, kdy budou všichni vedoucí 
v DDM a budou s vámi tyto otázky k jednotlivým táborům konzul-
tovat a bude možné i tábory v hotovosti proti potvrzení uhradit. 
Dále nabízíme možnost telefonních konzultací s vedoucími táborů 
kdykoliv, budeme vám k dispozici.
Informace k letním táborům obecně:
Protože většina letních táborů je plně obsazena, přidáváme několik 
všeobecných pokynů, které budeme dle aktuálnosti doplňovat a vás 
jen prosíme o sdělení, zda se vaše dítě vybraného tábora zúčastní.
– můžete začít platit poplatky za letní tábory (v případě jakékoliv změ-
ny z naší strany či omezení budeme tyto poplatky v plné výši vracet). 
Poplatky by měly být uhrazeny do konce měsíce května na účtu, 

ROZHOVOR S ELIŠKOU KARPÍŠKOVOU
Přinášíme Vám rozhovor s autorkou loga 
Základní umělecké školy Blovice Eliškou 
Karpíškovou.
 
1) Říká se, že jakákoliv firma, společnost 
či škola bez loga je jako člověk bez tvá-
ře. Nové logo ZUŠ Blovice je mimořádně 
propracované, co se týká nápadu graficky 
vyjádřit propojení školy s městem. Jak tato 
myšlenka vznikala?
Než jsem logo začala tvořit, hodně jsme 
si o všem povídali v rodině a vznikla první 
myšlenka propojení s městským znakem. 
A znak města mě inspiroval k dalším my-
šlenkám – brána a použití barev. V každé 
další verzi mě napadaly další detaily. Na-
příklad to, že houslový klíč v logu je klíčem 
k bráně a zároveň klíčem k výuce na ZUŠ.
2) Logo bylo vytvořeno na grafickém table-
tu. Můžeš nám trochu přiblížit, jak se s tím-
to zařízením pracuje a v čem spatřuješ jeho 
možnosti a výhody? 

Výhoda, je ta, že se s ním pracuje daleko 
lépe a přesněji,než s myší. Umožňuje kres-
lení jako na papír, jen v digitální formě.
3) Grafický tablet je často hodnocen jako 
ideální médium, které kloubí realitu a fan-
tazii kupříkladu v kombinaci fotografie 
a grafiky. Kdyby bylo možné se i v tomto 
oboru vzdělávat v rámci naší ZUŠ, využila 
bys toho? 
Určitě ano, protože vždy je, co se učit. 
A určitě umím zatím jen zlomek toho, co se 
naučit dá.
4) V letošním roce tě čeká absolutorium 
I. stupně v oboru klavír. Jaké skladby sis 
pro svoje vystoupení vybrala a kdy se mů-
žeme těšit na tvé vystoupení? 
Vybrala jsem si čtyři skladby. Koncert bude 
v červnu a můžete se těšit na Invierno 
Porteno, Canzonettu, Heart Takes Flight 
a čtyřruční Slovanský tanec.
5) Logo je vizuální zkratkou, která bude po 
řadu let symbolizovat a provázet působ-
nost ZUŠ při každém jejím veřejném kroku. 

Jaký je to pocit?
Pocit je to skvělý. Jsem moc ráda, že jsem 
mohla vytvořit něco, co bude reprezentovat 
mojí oblíbenou školu .
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účet máte uvedený v pokynech jednotlivých táborů, variabilním 
symbolem je rodné číslo dítěte a do 21. 5. 2021 v hotovosti.
Způsob platby: v hotovosti v DDM proti potvrzení v týdnu od 17. 5. 
do 21. 5. 2021 v čase od 8.00 do 16.00 hodin. Částku prosím při-
neste připravenou přesně, nemáme možnost rozměňování. Máte-li 
problém se složením hotovosti v tomto čase či termínu kontaktujte 
vedoucího vašeho tábora tak, aby měl jistotu, že vaše dítě skuteč-
ně pojede a nepostoupil místo náhradníkům. Domluvte si s ním jiný 
termín v čase či jiný den.
Faktury – vystavíme do 21. 5. 2021 tak, abychom měli možnost 
fakturu identifikovat v měsíci červnu a nemuseli jsme je hledat ještě 
v červenci, kdy jsme již všichni na táborech. Vámi oslovené insti-
tuce požadují většinou delší, měsíční splatnost a to se jinak do 
prázdnin nedá stihnout.
Lékařské potvrzení (posudek) – může být 2 roky staré (platí datu-
mově do nástupu tábora např. tábor od 1. 7. 2021 platí LP 2. 7. 2019 
a pozdější). Zatím však nevíme, zdali MZ nebude požadovat nějaké 
jiné informace od dětského praktického lékaře či nezmění tuto ča-
sovost platnost LP.
Testování: před nástupem na tábor – avizovaný byl antigenní test jen 
z testovacího místa, samotest nebude uznán, nesmí být starší než 
72 hodin nebo PCR test. Bohužel nyní platí informace jen o PCR tes-
tu. Dítě se nemusí testovat v případě, že prodělalo Covid v posledních 
90 dnech před nástupem na tábor (možná bude tato doba prodlouže-
na na 180 dnů) – nutné Potvrzení od dětského lékaře o prodělaném 
onemocnění (může být zapsáno v lékařském posudku).
Bezinfekčnost – odevzdat při nástupu v originále na předepsaném 
formuláři, který od nás obdržíte.
Při nástupu kromě Bezinfekčnosti odevzdáte kopii Lékařského po-
sudku popř. Potvrzení o prodělaném Covidu a kopii kartičky pojištěn-
ce. Originál Potvrzení o podstoupení aktuálního testu na Covid??? 
Víme, že se děti, instruktoři, vedoucí, pedagogičtí pracovníci na tá-
bory velice těšili, ale bohužel zatím nám chybí podpora a smysluplná 

pomoc od institucí, které o táborech rozhodují. Letošních 15 táborů 
je skoro naplněno (zbývá pár jednotlivých míst a to jen na některých 
táborech), je připraven kvalitní program pro více než 560 dětí, zajiš-
těno zázemí a veškerá organizace s tím spojená, která nám letos 
dala opravdu zabrat. A s tím souvisí i další informace, kterou vám 
chceme předat. Tato informace se týká znovuotevření domu dětí. 
K této problematice zatím můžeme uvést, že vzhledem k trvajícím 
omezením a nastavení podmínek: 3 děti uvnitř nebo 30 dětí venku se 
nejedná o obnovení běžné činnosti domu dětí. Takto nastavené pod-
mínky nám neumožňují ani částečné obnovení provozu v podobě, 
jak jsme na něj zvyklí. Vzhledem k neustále se měnící situaci v sou-
vislosti s testováním dětí, prosím sledujte webové stránky, kam bude-
me umisťovat aktuální informace o případném otevření DDM. Zatím 
můžeme potvrdit, že se schází všechny věkové kategorie kroužku 
juda od těch nejmenších po zkušené borce, v omezeném režimu 

funguje kroužek jezdectví. Další kroužky otevřeme v návaznosti na 
další rozvolňování a budeme Vás včas informovat o formě pravidel-
né činnosti. Vzhledem k tomu, že už je polovina května uvažujeme 
o tom, že bychom otevřeli tzv. klubové dny, kde by se scházely děti 
podle širšího zájmu např. výtvarný a rukodělný klub, přírodovědný 
klub s vycházkami do přírody, sportovní klub apod. V tomto ale zatím 
předbíháme a o formě pravidelné činnosti vás budeme informovat. 
Přejeme Vám i dětem klidné a pohodové léto a držme si palce, ať to 
s tábory dopadne podle našich společných představ.

Kolektiv pedagogů 
DDM Blovice
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TJ Sokol Blovice
MOVEWEEK2021
Odbor sokolské všestrannosti TJ Sokol Blovice se pravidelně zapo-
juje do akcí, které vyhlašuje Česká obec sokolská. V loňském roce 
jsme se přihlásili i do akce celoevropského charakteru. Jednalo se 
o účast v MOVE Week 2020. Co to vlastně je? 
MOVE Weekje celoevropský projekt pořádaný mezinárodní orga-
nizací ISCA. Česká obec sokolská je jejím zakládajícím členem. 
Projekt se koná ve všech státech ve stejném týdnu a propojuje tak 
Evropu prostřednictvím pohybových aktivit. Sokol v České repub-
lice drží již od počátku prvenství co do počtu akcí, tak účastníků. 
Odbor všestrannosti uspořádá v rámci MOVE Weeku zábavně 
sportovní odpoledne s názvem Oslavme společně pohybem nejen  

 
dětský den. V areálu sokolovny bude připraveno množství zábav-
ných tradičních i netradičních her pro děti i dospělé včetně netra-
dičních druhů sportů. Do soutěžení se mohou zapojit děti, dospělí, 
senioři i celé rodiny. Akce proběhne v sobotu 5. června 2021 od 
14.00, součástí programu bude i Evropská míle. Kdo bude mít zá-
jem se zapojit, bude vítán.
Akce se uskuteční, pokud to dovolí epidemiologická situace. Všich-
ni upřímně doufáme, že tentokrát to už vyjde!

Za TJ Sokol Blovice 
V. Cuplová

EVROPSKÁ MÍLE 2021
Dalším z připravovaných nových projektů, do kterých se blovická 
všestrannost zapojí, je akce s názvem Evropská míle. Jedním z je-
jích cílů je aktivní účastí na akci podpořit myšlenku, že by se děti 
měly více zapojit do sportování, pohybu a zvláště běhu. Díky zapo-
jení do akce se získají finanční prostředky, které budou tento projekt 
podporovat.
Jedná se o nový celoevropský projekt letošního roku pořádaným 
také organizací ISCA. Jejím hlavním cílem je přimět lidi znovu k akti-
vitě, omezené v důsledku opatření způsobené pandemií. Do projek-
tu se může zapojit každý (včetně zdravotně hendikepovaných), kdo 
chce překonat vzdálenost 1 míle (1,6 km) formou chůze, běhu, jízdy 
na kole, kolečkových bruslích nebo dalšími způsoby pohybu a tuto 
vzdálenost „darovat“. Evropská míle je stejně jako MOVE Week 
součástí kampaně #NowWeMove. „Darované míle“ se započítají do  

celkového evropského součtu a umožní organizaci ISCA poskytnout 
peněžní dar (ve výši až 10 000 eur) nadaci The Daily Mile Founda-
tion, která pracuje na tom, aby školní děti běhaly každý školní den 
15 minut (1 míli) v zapojených evropských zemích. Díky „darovaným 
mílím“ bude nadace schopna přimět ještě více dětí k pohybu. Den 
Evropské míle se uskuteční 5. 6. 2021, v týdnu konání MOVE Weeku. 
Sběr evropských mílí končí 1. 9. 2021.
Blovická všestrannost uspořádá Evropskou míli v sobotu 5. 6. 2021. 
Bude součástí akce MOVE Week a obě proběhnou v areálu soko-
lovny. Do Evropské míle se může zapojit každý, kdo bude ochotný 
jakýmkoliv vhodným způsobem absolvovat trasu dlouhou 1,6 km 
a podpořit svou účastí dobrou věc. 

Za TJ Sokol Blovice
V. Cuplová

NOC SOKOLOVEN PROBĚHNE V PÁTEK 25. ČERVNA 2021
I v letošním roce plánuje ČOS uspořá-
dat oblíbenou akci Noc sokoloven, kte-
ré se náš odbor všestrannosti zúčastní 
už počtvrté. Vše samozřejmě bude vy-
cházet z epidemiologické situace.
V prvních dvou letech se této akce zú-
častnili nejen dospělí, ale hlavně děti. 
Přespání na sále v sokolovně pro ně 
byl určitě neopakovatelný zážitek. Před 
tím byl pro ně ještě připravený program 
spojený s pohybovými aktivitami v areá-
lu sokolovny, opékání vuřtů a promítání 
materiálů z XVI. Všesokolského sletu. 
V dalším roce byl program podobný. 
Vloni už v důsledku různých omezení 
proběhla Noc sokoloven pouze ve ven-
kovním prostředí a byla určená jen pro 
dospělé. Stejně tak by měla být konci-
pována i letošní akce. Každý ročník má 
vyhlášené téma Noci. Tématem letošní 
Noci sokoloven jsou lidské pyramidy.
Lidské pyramidy (někdy označované 
jako skupiny), jsou geometrické obraz-
ce tvořené cvičenci pomocí různých 
akrobatických prvků. S využitím zá-
kladních poloh jako jsou stoje, kleky, 
lehy, vzpory a podpory, ale i těžších gymnastických prvků jako např. 
stoj na rukou, lze docílit nápaditých tvarů. Ty mohou být uzpůsobeny 
podle náročnosti od nejjednodušších až po velmi náročné. 
My pro různé lidské pyramidy máme svůj vzor ve cvičencích Sokola 
z počátku 20. století, kdy se ještě cvičilo za Panským domem. Zachova-
lo se nám několik fotografií, kde Sokolové právě různě složité pyramidy  
tvoří. Proto se možná pokusíme na jejich počest podobnou pyramidu  
vytvořit, i když určitě vymyslíme i nějakou svoji originální.

Teď jen nezbývá doufat, že nám bude příznivě nakloněná epide-
miologická situace i předpověď počasí. Pokud tyhle dva faktory bu-
dou spolupracovat, akce bude jistě minimálně stejně úspěšná jako 
v uplynulých letech.

Za TJ Sokol Blovice
V. Cuplová

Noc sokoloven – pyramida z cvičenců za Panským domem
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ŠLÁPOTA OPĚT VYRAZILA NA VÝLET
První květnovou neděli, 8. 5. 2021, se po delší odmlce opět konala 
oblíbená turistická Šlápota. Jak už bývá poslední dobou zvykem, 
naplánovanou trasu mohou účastníci absolvovat buď pěšky nebo 
na kole.  
Tentokrát se na túru vydalo celkem 12 účastníků – 6 pěších 
a 6 cyklistů (z toho 3 elektrokola). Turisté se na pěší trase vyda-
li přes Kamensko kolem Polanky. Cyklisté vyrazili přes Komorno, 
Chocenickou Lhotu, Chocenický Újezd, Únětice, Seč, Zdemyslice 
a kolem Polanky přes Kamensko do Blovic.
Tentokrát přálo účastníkům i počasí, a tak se hned domlouvali, že 
se už těší v červnu na další výlet do okolí. Šlápoty se zúčastnily 
kromě pravidelných účastníků i nové tváře, které se i přes nepřízni-
vou dobu staly novými členkami Sokola. 

Za TJ Sokol Blovice 
V. Cuplová

STALO SE PŘED PADESÁTI LETY, 
Z DĚNÍ VE SPORTU V BLOVICÍCH
Vodní slalom a sjezd na divoké vodě má na 
řece Úslavě dlouhou tradici, která dodnes 
přináší své „ovoce“. Oddíl kanoistiky Soko-
la Blovice je toho obrazem. Z dostupných 
pramenů lze zjistit i konkrétní výsledky 
účastníků závodů, které se odehrávaly na 
divoké vodě po celé republice. A že neby-
lo možné tento oddíl v konkurenci oddílů 
zvučných jmen přehlédnout, si můžeme 
konkrétními výsledky závodníků z Blovic 
v době před padesáti lety klidně doložit.
Na začátku května 1971 se např. jel ve Sla-
tiňanech na Chrudimce 1. kontrolní závod 
II. výkonnostní třídy a přebor Východočes-
kého kraje. 
V ženské kategorii K1 se ve slalomu zú-
častnila tohoto závodu Růžena Novotná, 

která v tomto závodě zvítězila a dále Alena 
Kučerová jako dorostenka. 
V kategorii K1 muži se slalomu zúčastnil 
Pavel Polívka (umístil se na druhém mís-
tě), Jiří Bína (13. místo), Rudolf Kučera 
(21. místo) a Stanislav Vaník (57. místo).
O tři týdny později, 23. května roku 1971 
se potom v Krhanicích na Sázavě konalo 
Mistrovství ČSR. I toho se opět zúčastnilo 
několik závodníků z Blovic.
Mezi ženami se opět na prvním místě ve 
slalomu v kategorii K1 objevila Růžena No-
votná.
V kategorii K1 muži potom startovali Jiří 
Bína (5. místo), Pavel Polívka (19. místo) 
a Rudolf Kučera (38. místo).
V kategorii hlídek 3× K1 se hlídka Sokola 
Blovice ve složení Bína, Polívka, Kučera 
umístila na druhém místě (a to za hlídkou 

tehdejších armádních „profesionálů“ z Duk-
ly Bechyně A, a daleko před hlídkou dalších 
profesionálů z Dukly Bechyně B na pátém 
místě).
V rámci Mistrovství ČSR se na Sázavě 
konal i závod ve sjezdu na divoké vodě 
za účasti závodníků z Blovic. V kategorii 
K1 se umístil Pavel Polívka na 9. místě, 
Rudolf Kučera na 21. místě, Jiří Bína na 
24. místě a Stanislav Vaník na 50. místě. 
V kategorii K1 ženy se umístila Růžena 
Novotná na 2. místě a Alena Kučerová na 
5. místě.

FA
V Blovicích 2021

Zdroj údajů: 
https://www.kanoe.cz/zavody/slalom-sjezd

RYCHLOCHŮZE – POPIS TRAS KOLEM BLOVIC
Trasa č. 2
Blovice Masarykovo náměstí, přes Cecimu a Bohušov směr Stru-
haře, u skládky před potokem odbočit doprava směr Hradišťský 
Újezd, pokračovat směr Přešín, na rozcestí odbočit směr Louňo-
vá a dále přes Smederov do Blovic přes Bohušov a Cecimu na 
Masarykovo náměstí.

Trasa č. 3
Blovice Masarykovo náměstí, přes Cecimu a Bohušov do Sme-
derova, na návsi 200 m za kapličkou odbočit doprava a kaštano-
vou alejí kolem hřbitova pokračovat do Žďáru. Na hlavní silnici 
odbočit doprava směr Ždírec, za autobusovou zastávkou kolem 
pily  přes Starou Huť, Vlčice a Hradiště kolem zámku do Blovic na 
Masarykovo náměstí.

zdroj: https://www.mapy.cz
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zdroj: https://www.mapy.cz

zdroj: https://www.mapy.cz
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Ostatní
VZPOMÍNKA NA PANA ARTURA SPORSE
V minulém čísle Blovických novin jsem se dočetla o úmrtí pana 
Artura. S panem Arturem a jeho manželkou Margot jsem se poprvé 
setkala v r. 2010 v Dětském domově Nepomuk – v rodinné skupině 
Blovice, kde jsem v té době pracovala. Naše setkání bylo zpočátku 
doprovázeno částečnou jazykovou bariérou, kterou jsme velice rych-
le překonali. Rodinnou skupinu Blovice navštěvoval s manželkou 
téměř při každé návštěvě Blovic. Vždy přišli se sladkostmi a dalšími  
krásnými dárky pro děti. Pravidelně nás navštěvovali v době  

 
předvánoční, kdy jsme společně poseděli nad kávou a vánočním 
cukrovím. Děti se na návštěvu těšily – těšily se na „Artura“. Jejich 
návštěva nám vždy udělala velkou radost a určitě na Artura nikdy 
nezapomeneme. Já osobně jsem moc ráda, že jsem měla možnost 
oba poznat. 

Jaroslava Holá,
bývalá vychovatelka DD Nepomuk

2. ROČNÍK REVIVAL RALLYE ÚSLAVA, BLOVICE 2021
Krásný slunečný dubnový den v sobotu 24. 4. 2021 přivítal v Blovicích 
celkem 55 dvoučlenných posádek na druhém ročníku automobilové 
soutěže „Revival Rallye Úslava“.
Přestože byla tato soutěž v loňském roce již třikrát odložena, tento-
krát se vše vydařilo. V Blovicích se sešlo různorodé startovní pole od 
Trabantů počínaje, přes všechny typy Škodovek až po Ferrari a také 
Porsche. Vozidla byla rozdělena podle stáří automobilů do 4 kategorií 
– do roku výroby 1960, 1975, 1990 a vozidla vyrobená po roce 1990.
Trať závodu vedla převážně v okolí Blovic, na trati bylo celkem 10 zkou-
šek pravidelnosti (ZP), rovnoměrně rozdělených mezi dopolední a od-
polední část. 
Zkouška pravidelnosti je zkouškou dodržení předepsaného času pro 
absolvování předepsané trati ZP. Měření času se provádí s přesností 
na jednu desetinu sekundy. Start je letmý, čas se spustí průjezdem 
vozidla fotobuňkou na startovní čáře. Cíl zkoušky pravidelnosti je rov-
něž letmý, absolutní odchylka od předepsaného času tvoří penalizaci 
v dané zkoušce.
Absolutním vítězem v kategorii se stává posádka s nejnižším součtem 
penalizací po projetí celé trati, posádky se proto snaží zajet předepsa-
ný čas co možná nejpřesněji. Jízdní průměr na těchto testech nepře-
kračuje 45 km/hod a na celé etapě je průměr kolem 40 km/hod.
Jízda pravidelnosti vedla po bývalých rychlostních zkouškách Rallye 
Úslava z let 1989 až 1999 a 2005. Ve startovním poli jsme mohli vi-
dět i posádky, které se této soutěže již dříve zúčastnily, jako například  

plzeňští Milan Liška st. s Pavlem Kestlerem, Michal Sum a Pavel Ne-
jedlý z Moravy a další.
Dopolední část závodu vedla na západ od Blovic, na posádky čekalo 
celkem 65 km trati rozdělených do pěti zkoušek pravidelnosti. Účastní-
ci se projeli po částech původních rychlostních zkoušek ze Zdemyslic 
do Seče, dále si připomenuli zkoušku Řenče – Řenče přes Plevňov 
a rychlostní zkoušku Háje – Osek – Vodokrty. Odpoledne posádky 
čekalo dalších 60 km, tentokrát na východ od Blovic. Tam se jezdívaly 
rychlostní zkoušky v oblasti Čížkov, Železný Újezd, Přešín, Netunice, 
Strahaře, Hořehledy. Všechna tato místa posádky navštívily.
Po dojezdu na náměstí v Blovicích a spočítání výsledků bylo provede-
no závěrečné vyhodnocení a předání cen.
V absolutní klasifikaci stanuli na stupních vítězů:
1. Václav Horn ml. – Jakub Tulis Mazda MX-5  22 bodů
2. Petr Hadáček – Pavel Hadáček ŠKODA 100 L  32 bodů
3. Jakub Chlan – Pavel Pučelík Jaguár XJS HE V V12  39 bodů
V jednotlivých kategoriích zvítězili:
Do roku výroby vozidla 1960:
Jan Švec – Jarmila Švecová Škoda Felicie 1959 324 bodů
Do roku výroby vozidla 1975:
Petr Hadáček – Pavel Hadáček ŠKODA 100 L  32 bodů
Do roku výroby vozidla1990:
Jakub Chlan – Pavel Pučelík Jaguár XJS HE V V12  39 bodů
Po roce výroby vozidla 1990:
Václav Horn ml. – Jakub Tulis Mazda MX-5  22 bodů

MOJE SETKÁNÍ S OSOBNOSTÍ
Dnes nebudu psát o houbách. Asi poněkud 
překvapivě, v předminulých Blovických no-
vinách jsem se dočetl o blovickém rodáku, 
známém malíři panu Janu Sýkorovi. Mám 
na něho vskutku neobvyklou vzpomínku. 
Snad to byla náhoda, nebo osud. Posuďte 
sami. Psal se tehdy rok 1971. V tu dobu jsem 
absolvoval základní vojenskou službu na le-
tišti v Českých Budějovicích, konkrétně na 
stíhacím leteckém pluku. Na silvestra roku 
1970 tam byl uspořádán silvestrovský běh. 
Závodilo se v areálu letiště. Délku trasy už 
přesně nevím. Mohlo jít o 3 až 5 kilometrů. 
Byl jsem mladý a tak jsem se přihlásil. Vím 
ale, že to byla účast jen symbolická. Bojo-
val jsem, co mi síly stačily. Ale to nestačilo. 
Doběhl jsem do cíle v poli poražených. Při 
závodě se mi rozpadly moje kecky, tak jsem 
je odhodil a doběhl bos. To neuniklo pohle-
du pořadatelů. No, dávali mne za příklad 
hrdinství. Ani vítěz nebyl tak oslavován. 
Byla mi za odměnu udělena vycházka a to 
od 8.00 do 02.00 hodin. To bylo sice hezké, 
vycházka 1. 1. (Nový rok). Přemýšlel jsem, 
jak s vycházkou naložím. Nenapadlo mne 
nic jiného, než se onoho 1. ledna vydat na 
stopa a zkusit se dostat domů do Blovic. 

Vždyť taková příležitost se hned tak nemusí 
naskytnout. Vyrazil jsem tedy na konec Čes-
kých Budějovic zkusit štěstí. Připomínám, že 
bylo 1. ledna. Nic nejezdilo po té výpadovce 
na Plzeň. Všichni byli zřejmě po oslavách 
Silvestra zmoženi. Až se objevilo náhod-
né auto. Zastavilo. Ale to jelo jenom za Pí-
sek, kde mne vyklopilo. A já zůstal v široké 
pustině jako sám voják v poli. Navíc ani po 
těch letech se nedá zapomenout na to po-
časí. Byl velký vítr a ledová tříšť mi šlehala 
do tváří. Stál jsem promrzlý bezradně u sil-
nice. Dlouho nic nejelo, a já si vyčítal, proč 
jsem radši nezůstal v kasárnách. Možná, že 
trvalo nejmíň hodinu, když jsem uviděl auto. 
Zastaví, nezastaví… Zastavilo. V autě jeli 
manželé, zeptali se: „Kam jedeš, vojáku“? 
Odpověděl jsem, že mám vycházku a vydal 
jsem se domů. Do Blovic. A oni k mému pře-
kvapení řekli, že tam jedou taky. A tak mi po-
tkalo štěstí. Tito hodní lidé byli pan malíř Jan 
Sýkora a jeho manželka. Jeli zřejmě popřát 
příbuzným do Blovic. Pan malíř Jan Sýkora 
je totiž bratrem Emila Sýkory, fotografa. Při-
pomínám, že tenkrát jsem neměl ani potuchy, 
s jakou osobností jsem se setkal. A ani jsem 
nevěděl, že pan malíř žije v jihočeském Písku. 
Dnes už vím, že pan Jan Sýkora je už v umě-

leckém nebi. A chci za to poděkovat, co pro 
mne udělal. Ještě jednou děkuji, mistře.

Václav Červený
Blovice 330

Poznámka autora: 
V dnešní době by se tento příběh nemohl uskutečnit, 
neboť základní vojenská služba je už dávno minulostí.
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Město Spálené Poříčí, nám. Svobody 132, 335 61  Spálené Poříčí 
 
vyhlašuje v souladu s ustanovením § 7 zákona č. 312/2002 Sb., o úřednících 
územních samosprávných celků a o změně některých zákonů, v platném znění,   
 

VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ NA PRACOVNÍ POZICI VEDOUCÍHO ÚŘEDNÍKA: 
 

VEDOUCÍ ODBORU VÝSTAVBY 
 
 

Místo výkonu práce:  Městský úřad Spálené Poříčí 
Druh pracovního poměru:   plný úvazek (40 hodin týdně) na dobu neurčitou  
Začátek pracovního poměru: od 01.07.2021, případně dle dohody 

Náplň práce: řízení a výkon obecného stavebního úřadu dle zákona 
č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu, 
podávání územně plánovacích informací 

Platové zařazení: 10. platová třída dle nařízení vlády č. 341/2017 Sb., 
o platových poměrech zaměstnanců ve veřejných službách 
a správě, v platném znění (po zapracování 11. platová tř.). 

 
Předpoklady pro vznik pracovního poměru: 

• Fyzická osoba, která je státním občanem České republiky 
• Případně fyzická osoba, která je cizím státním občanem a má v ČR trvalý pobyt 
• Je starší 18 let 
• Je způsobilá k právním úkonům 
• Je bezúhonná 
• Ovládá jednací jazyk 
• Splňuje předpoklady zákona č. 451/1991 Sb., kterým se stanoví další předpoklady pro 

výkon některých funkcí ve státních orgánech a organizacích České a Slovenské 
federativní republiky, České republiky a Slovenské republiky. 

Kvalifikační předpoklady: 
• Ukončené vysokoškolské vzdělání získané studiem v bakalářském nebo magisterském 

studijním programu, nejlépe stavebního zaměření; 
• Zkouška odborné způsobilosti dle § 21 zákona č. 312/2002 Sb., o úřednících územních 

samosprávných celků, výhodou.  

Další požadavky: 
• Dobrá znalost práce na PC  
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• Řidičský průkaz skupiny B 
• Komunikační, organizační a řídící schopnosti 
• Schopnost analytického a koncepčního myšlení 
• Znalost správního obvodu stavebního úřadu a praxe ve veřejné správě výhodou. 

Náležitosti přihlášky: 
• Jméno, příjmení, titul 
• Datum a místo narození 
• Státní příslušnost 
• Místo trvalého pobytu 
• Číslo občanského průkazu (číslo dokladu o povolení k pobytu, jde-li o cizího státního 

příslušníka) 
• Kontaktní telefon a e-mail 
• Datum a podpis 
• Souhlas se zpracováním poskytnutých osobních údajů pro účely výběrového řízení dle § 5 

odst. 2 zákona č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů, v platném znění. 

K přihlášce připojte: 
• Strukturovaný životopis, ve kterém uvedete údaje o dosavadních zaměstnáních 

a o odborných znalostech a dovednostech; 
• Výpis z evidence Rejstříku trestů ne starší než 3 měsíce; 
• Úředně ověřenou kopii dokladu o nejvyšším dosaženém vzdělání; 
• Kopie osvědčení o vykonaných zkouškách; 
• Osvědčení a čestné prohlášení podle zákona č. 451/1991 Sb. (nevztahuje se na občany 

narozené po 01.12.1971). 

Přihlášku s požadovanými doklady doručte do 14.06.2021 do 15:00 hodin v označené obálce 
„NEOTVÍRAT – VÝBĚROVÉ ŘZENÍ – VEDOUCÍ ODBORU VÝSTAVBY“. 

Místo a způsob podání přihlášek: 
• Osobně do podatelny MěÚ Spálené Poříčí 
• Písemně na adresu: Městský úřad Spálené Poříčí, nám. Svobody 132, 335 61 Spálené 

Poříčí 
• Přihlášky nelze zaslat prostřednictvím elektronické pošty nebo datové schránky. 

Vybraní uchazeči, kteří budou nejlépe splňovat podmínky pro výběrové řízení, budou pozváni 
k účasti na ústním výběrovém řízení. 

Vyhlašovatel si vyhrazuje právo nevybrat žádného z uchazečů, případně pracovní místo 
neobsadit bez udání důvodu. 
 
Bližší informace lze získat na tel. 373 036 138 nebo 602 414 929, e-mail: 
tajemnik@spaleneporici.cz . 

Vyvěšeno dne: 27.04.2021            
Sňato dne:         
 
 
Ing. Monika Rojová v.r. 
tajemnice MěÚ Spálené Poříčí  

„NEOTVÍRAT – VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ – VEDOUCÍ ODBORU VÝSTAVBY“.
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BLANKA
HRDINOVÁ

• výkup a likvidace kovového odpadu, 
odpadu kategorie O

• ekologická likvidace autovraků 
včetně potvrzení

• pneuservis, prodej pneu

Provozovna:
SEČ u BLOVIC (seník)

Provozní doba:
 Po–Čt    8.30–12.00 hodin
  13.00–16.30 hodin
 Pá–So   8.30–12.00 hodin

Při větším množství 
(min. 2000 kg) možný odvoz

371 520 349
602 414 219

www.kovoodpad.cz
www.pneusec.cz

PRODEJ SLEPIČEK
Červený Hrádek 

prodává slepičky našeho chovu 

typu Tetra hnědá, 
Dominant všechny barvy, 

slepičky Green Shell – typu Arakauna 
a Dark Shell – typu Maranska.

Stáří 16–20 týdnů. 
Cena 185–229 Kč/ks. 

Prodej: 18. 6. 2021, 
Blovice – u vlak. nádraží ve 12.30 hod.

Výkup králičích kožek, cena dle poptávky.

Informace: Po–Pá 9.00–16.00 hod. 
tel.: 601 576 270, 728 605 840

www.drubezcervenyhradek.cz

ŠTÍTOVSKÉ HŘIŠTĚ OŽÍVÁ 
Ve Štítově na hřišti se sešli sousedé a jejich přátelé, dospělí i děti, aby společně uklidili okolí 
hřiště a obnovili volejbalový kurt. Hasiči vysekali svah, který slouží jako tribuna, od šípků 
a ostružin, společně jsme odnosili odpad, který se nahromadil v přilehlých příkopech, jiná 
parta posekala volejbalový kurt, společně s dětmi jsme shrabali suchou trávu. Začali jsme 
krotit křoviny, kterými hrozí zarůst fotbalové hřiště, ale kvůli nim se rozhodně budeme muset 
sejít ještě alespoň jednou. 
Hasiči dodali nápoje k občerstvení, dvě rodiny přinesly koláče a čaj. Část posekaných větví 
jsme rovnou pálili, část větví i nasbíraného odpadu okamžitě po akci odvezlo město – děku-
jeme! Na závěr si hasiči s dětmi zahráli mač – něco mezi fotbalem a ragby.
Povedená neformální akce svedla po roce omezení sousedy dohromady. Těšíme se na za-
hájení sportovní sezóny!

Kristýna Fantová

PŘIJĎTE SI VYSADIT VLASTNÍ STROM SE JMENOVKOU
Spolek Topland Brd se sídlem ve Spáleném Poříčí uspěl s žádostí na 
Státní fond životního prostředí a získal dotaci na výsadbu aleje mezi 
Štítovem a Kamenskem.

Cílem projektu je zlepšení životního prostředí, vzhledu a komfortu 
mezi místními částmi obce Blovice – Štítov a Kamensko. Alej zastí-
ní polní cestu a bude působit jako větrolam. Cesta, která je žlutou 
značenou turistickou stezkou KČT (6618) a cyklostezkou (2288), je 
využívána k pěším procházkám, venčení psů a dětí a cyklistickým 
vyjížďkám obyvatel Blovic a okolních obcí. Je to také jediné bezpeč-
né pěší a cyklistické spojení mezi Štítovem a Blovicemi.
V říjnu až listopadu 2021 společně vysadíme 44 stromů – 12 dubů let-
ních a 32 třešní ptačích. Tyto druhy jsou stanoviště vhodné, duby jsou  
dlouhověké a třešně odpovídají charakteru venkovské krajiny. Třeš-
ně jsou středněvěké, ale rychleji vyrostou. Duby jsou dlouhověké 
a při dobré péči tu zůstanou dalším generacím. Výsadba bude re-
spektovat potřebu pohybu zemědělské techniky (vjezdy na louku). 
Zároveň však alej částečně oddělí cestu od intenzivně obdělávaných 
pozemků.

Město Blovice, kterému patří jak cesta, tak pozemky, na kterých 
bude výsadba probíhat, souhlasí jak s výsadbou, tak se zajištěním  
následné péče. Děkujeme za spolupráci!
Budeme potřebovat pomoc! Doufáme, že si uděláte čas a přijdete 
s výsadbou pomoci. Dáme včas vědět. 

Kristýna Fantová, Štítov
www.toplandbrd.cz

stávající dub

stávající
skupina trnek

vjezd na pole
š 24 m

nadzemní vedení VN do 35 kV
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ŠTÍTOV
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dubu k trnkám

vzdálenost stromů 12 m
vytyčovat od vjezdu

NAVRŽENÉ STROMY

dub letní Quercus robur
12 ks

třešeň ptačí Prunus avium
32 ks

celkem k výsadbě 44 stromů
vzdálenost stromů 12 m

sNÁVRH VÝSADBY ALEJE ŠTÍTOV - KAMENSKO
zpracovala: Zuzana Kejhová Přenosilová, MA; Spálené Poříčí 276; IČ 69049271

datum: 3/2021 měřítko: 1:2000 formát: A3

Návrh výsadby aleje Štítov – Kamensko
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K
V A L I T U

dle ser veru rychlost.c
z  GARANTUJEME

VOUCHER na 3 měsíce internetu 
zdarma pro Blovice a okolí

Kvalitní a rychlé připojení
HD WiFi router ZDARMA

Instalace ZDARMA

INTERNET
Až 145 TV kanálů, HD kvalita
Zpětné přehrání 7 dnů
Pro TV, PC, tablety a mobily

TELEVIZE+

250 Kč
90 Kč

www.u-n.cz 373 705 705
United Networks SE, Nepomucká 1232/215, 32600 Plzeň

Nabízíme 
Vám jistotu
zaměstnání u stabilní společnosti...

Práce v Chlumčanech na kariera.rako.cz

Vyrábíme 
keramické 
obklady
since 1883

rako.cz 

Pro moderní plně automatizovaný závod 
v Chlumčanech hledáme nové kolegy.

Benefi ty, které oceňují naši kolegové: 
závodní stravování, 13. plat 
roční výhody 15 900 korun 
bezpečnost práce a mnoho dalších!

tel.: 378 022 750

Inz nabor Chlumcany.indd   1 22.9.20   9:30

DĚTSKÉ GOLFOVÉ TRÉNINKY 2021 

Hořehledy 35 
Spálené Poříčí 
335 61 

 
Pokud je Vaší ratolesti od 4 do 
15ti let, má zájem sportovat a 
chce si vyzkoušet něco nového, 
máte jedinečnou příležitost.  
 
 
 

  
  

 
 
Cena:  členové klubu 2 000 Kč 

  nečlenové 4 000 Kč   
 
Přiveďte své děti a vnoučata, rádi 
jim i Vám ukážeme, že je golf 
nádherný sport! 
 

Na viděnou v Hořehledech... 
 

www.golf-horehledy.cz 
mkopcak@golf-horehledy.cz        775 012 892 
 

AKCE JE POŘÁDÁNA ZA PODPORY MĚST SPÁLENÉ POŘÍČÍ A 
BLOVICE. 

KDY: každé pondělí od 16:00,       
   každý pátek od 17:00  

KDE:  Driving golfového hřiště v Hořehledech 
  (po silnici Plzeň - Příbram cca 100m za 
  obcí vpravo) 
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 Náklad: 1 400 ks  Zdarma

Blovické noviny

Naše inzerce

KOUPÍM frézu tera vari honda s nářadím nebo 
lištovou sekačku mf70 i horší stav. Dále kou-
pím hoblovku s protahem KDR roje 20–40 cm, 
tesařský hoblík na 380 V a tesařskou řetězo-
vou dlabačku na 380 V. Tel.: 703 680 317.

KOUPÍM kovářskou výheň, buď menší pol-
ní nebo větší, dále kovadlinu velkou i malou 
a nejlépe vše, co je třeba ke kovařině – kleš-
tě, kladiva, utinky, zápustky, probíjecí deska. 
Dále ještě bubnovou sekačku s pojezdem 
(otavu, blanici, perlu, dakr, robus, jikov či jinou) 
a nějakou motorku pionýra, simsona, babetu. 
Tel.: 603 429 372.

KOUPÍM jakoukoliv Jawa, ČZ, MZ, PÁVek či 
Simson. Děkuji za nabídku. Tel.: 723 971 027.

Obec Seč PŘIJME pracovníka na dohodu 
o provedení práce, případně na zkrácený 
úvazek na letní údržbu veřejných prostran-
ství. Jedná se o sečení trávy křovinořezem. 
Práce je vhodná pro muže. Bližší informace 
na tel.: 724 974 696.

KOUPÍM zahradu či stavební pozemek v Blo-
vicích a okolí. Tel.: 774 022 366.

PRONAJMU bezbariérový byt 1+1 v Blovi-
cích od 1. 6. 2021. Tel.: 604 284 138.

PRONAJMU byt 2+KK s balkonem v Blovicích. 
Volejte po 17. hodině na tel. č. 721 950 719.

KOUPÍM pánské nebo dámské historické 
kolo, možno i jen vrak, díly. Tel.: 728 071 803.

PRODÁM elektrokotel 9kw Protherm zacho-
valý 3.900 Kč. Tel.: 728 864 701.

KOUPÍM štěňata Německých ovčáků bez PP, 
předci vedou krevní linie policejních psů. Od-
běr začátkem dubna 2021 Nepomucko. Tel.: 
606 287 797.

PROVÁDÍM veškeré rekonstrukce bytu či 
domu. Vše s vámi proberu a udělám cenovou 
nabídku. Elektrikářské, instalatérské, zednické 
práce i pokládka podlahy. Tel.: 773 279 892, 
vabael@seznam.cz.

BEZPLATNÁ 
ŘÁDKOVÁ INZERTNÍ RUBRIKA

Zde můžete inzerovat prodej, koupi, 
darování, výměnu a další. Týká se in-
zerátů do velikosti 5 × 2 cm. Vaše 
nabídky můžete zaslat mailem: info@
ldblovice.cz, telefonem: 371 522 236, 
737 740 174 nebo je přijít zadat osobně. 
Řádkovou inzerci naleznete také on-
-line na našich webových stránkách 
www.lidovydumblovice.cz – vpravo 
dole na úvodní straně nebo v sekci 
Blovické noviny.

NABÍZÍM výrobu dřevěných krovů, per-
gol, zahradních domků, dřevostaveb, plotů 
vabael@seznam.cz, tel.: 773 279 892.

KOUPÍM byt ve městě Blovice nebo Spálené 
Poříčí. Prosím nabídněte. Hledám pro osobní 
využití, právní servis mohu zajistit. Kontakt: 
koupim2021@seznam.cz, (tel. 776 887 852).

KOUPÍM socialistické velké i malé sálové 
lustry, světla z chodeb a jídelen typu pen-
dy, podlahové lampy či pokojové lampičky. 
Dále křesílka, židle, dělící stěny, dekora-
tivní plastiky a podobné. Koupím i jiné vy-
bavení, možnost vlastní demontáže. Tel.:  
608 332 066.

Nabídka zaměstnání (Nepomuk) – řidič nákladního vozidla    
rozvoz a svoz zboží nákladním automobilem po ČR,             
řidičský průkaz sk. C, psychotesty a profesní průkaz.                
Stabilní zázemí a seriózní přístup.                                                
Dobré platové podmínky.                                                        
Telefon: 736156779                                                                    
e-mail: provoz@obreta.cz                                                              
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